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KUDOS to the water 
authorities and state 
government for the ef-

fective handling of the recent 
water crisis but more needs 
to be done to ensure future 
water supply security.

In this respect, Penang 
Water Supply Corporation 
(PBAPP) and the state gov-
ernment need to take cer-
tain steps, says Water Watch 
Penang (WWP) president Prof 
Datuk Dr Chan Ngai Weng (pix).

According to Chan, firstly, 
PBAPP and the Penang govern-
ment must definitely upgrade 
the water infrastructure.

He said the Sungai Perai un-
derwater pipe must be replaced 
by a surface pipe on land.

“Secondly, the non-reve-
nue water (NRW) rates must 
be controlled by upgrading 
and replacing pipes, as well 
as improving computer detec-
tion and human responses to 
leakage.

“However, if one is not will-
ing to pay for any little rise in 
water tariffs, but wants good 
quality water 24/7 and does 
not want to endure any water 
cuts, then they better wake 
up to reality,” Chan told Bu-
letin Mutiara recently (before 
the National Water Services 
Commission announced new 
water tariff rates from Feb 1 
this year).

WWP is a non-profit organ-
isation founded in November 
1997 as part of the sustain-
able Penang Initiative under 
the auspices of the Socio-
economic and Environmental 
Research Institute (SERI) of 
Penang.

“Penangites must under-
stand that such a major inci-
dent of water disruption must 
be carried out to improve the 
water supply system.

“Logically, given an educated 
populace in Penang, one would 
expect heightened awareness 
that these repairs are neces-
sary to strengthen the existing 
water system, and the repairs 
are the best options available 
at the moment.

“Being responsible citizens, 
our next course of action is, 
therefore to explore and take 
proactive actions to face the 
water disruption, instead of 

screaming for blood!”, he said.
“Penangites must be self-

reliant, resilient and take pro-
active action as water security 
is a very serious matter.

“After all, water is every-
body’s business and every-
body’s responsibility,” said Dr 
Chan.

Meanwhile, Buletin Mutiara 
also interviewed several con-
sumers in Komtar and tourism 
stakeholders to gather feed-
back on the recently concluded 
four-day scheduled water sup-
ply disruption (SWSI) from Jan 
10 to 14.

 
Below are their comments:
Mohamad Zainul Abidin My-
din, 53:

“I live 
at Taman 
Sri Pinang 
Flats in 
G e o r g e 
Town. When 
we heard 
about the 
f o u r - d a y 
water dis-
ruption, I 
took my family out of Penang 
for a holiday but to our sur-
prise, it was resolved within 
24 hours, surpassing its target 
of 96 hours.Hats off to PBAPP 
for their commitment and hard 

work to ensure water was re-
stored to the consumers within 
the stipulated time, or even 
ahead of time.”

 
Mohamad Idris Mohamad 
Rasool, 67, hawker:

“ W e 
were with-
out water 
for only 
two hours 
at the Ta-
man Mang-
gis Flats. 
The efforts 
and dedica-
tion of the 
PBAPP team, as well as other 
key water operators, are truly 
commendable.“

Datuk Tony Goh (Malaysian 
Association of Hotel (MAH) 
Penang chapter chairman):

“As mentioned earlier, we 
totally understand the neces-
sity of repair and maintenance 
works conducted by PBAPP at 
Sungai Dua Water Treatment 
Plant to replace the leaking 
valves.

“What I want to point out is 
that it will be great if there is 
an engagement session with 
various stakeholders before 
PBAPP makes such announce-
ments.

“ F r o m 
such a ses-
sion, we 
can under-
stand the 
challenges 
we are ex-
pected to 
face and 
p r o v i d e 
s u g g e s -
tions.

“Finding amicable solutions 
from both parties on how to 
minimise the impact during the 
scheduled water cut will be ben-
eficial.”

 
Datuk Ch’ng Huck Theng (As-
sociation of Tourism Attrac-
tions Penang chairman):

“ N o w 
that the 
valve re-
placement 
works at 
S u n g a i 
Dua WTP 
are com-
pleted, the 
impor tant 
next step is 
regular inspection and mainte-
nance.

“Thank you also to the 
PBAPP for managing to com-
plete all the work on time 
without further delays.”

Chan Ngai Weng.

‘Ensure water 
supply security’
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THE inaugural Innospark 
Penang Challenge, attract-
ing 1,390 pupils from 46 

primary schools across five dis-
tricts in Penang, concluded with 
a final showdown at Tech Dome 
Penang recently.

Students from 10 schools, 
representing the final two zones 
out of a total of 11, showcased 
their remarkable skills in Sci-
ence, Technology, Engineering 
and Mathematics (STEM).

Deputy Chief Minister II Jag-
deep Singh Deo, who is also the 
state Human Capital Develop-
ment, Science, and Technology 
Committee chairman, was cap-
tivated by the enthusiasm and 
outstanding talent displayed by 
the students.

Speaking to the participants, 
he said he vividly remembers 
the incredible talent and enthu-
siasm displayed by the other 
four zones of students at Han 
Chiang High School last August.

Highlighting the importance of 
STEM education for Penang, Jag-
deep emphasised that their inter-
est in STEM at a young age could 
contribute to the talent pipeline 
for the over 350 multinational 
corporations (MNCs) and small 
and medium enterprises (SMEs) 
in Penang, particularly in the 
Electrical and Electronics (E&E) 
and manufacturing sectors.

“Nowadays, you don’t need 
to move out of the state or Ma-

laysia to find opportunities in 
the field of STEM because such 
opportunities are in Penang!” 
he remarked.

In addition, Jagdeep also 
reminded the pupils of the ini-
tiatives and efforts that have 
been undertaken by the state to 
encourage Penangites to take 
up interest in STEM through 
state agencies such as Penang 
STEM, Penang Science Cluster, 
as well as Tech Dome Penang.

“Today marks a significant 
milestone as we conclude the 
first phase of Innospark Pen-
ang and we are already brim-
ming with anticipation for the 
second phase.

“Innospark is more than just 
a challenge or programme; it is 

a catalyst, sparking students’ 
interest in STEM through engag-
ing, innovative and simulative 
challenges while ensuring that 
the students feel supported 
and encouraged at every step of 
their journey.

“What sets Innospark apart 
is its collaborative nature. We 
have been fortunate to have 
the involvement of over 100 
industry mentors from Intel, Mi-

cron, Knowles, Flex, Motorola 
to guide and offer real-world in-
sights in STEM,” Jagdeep said 
in his speech on Jan 19.

In his closing remarks, Jag-
deep expressed his gratitude 
to all those who supported the 
initiative and hoped that the 
success of the Innospark Pen-
ang Challenge would encourage 
more young minds to pursue 
STEM careers.

Sparking STEM interest

YOUTHS in Penang should 
dream big to ensure they have 
a promising future, says Pen-
ang Youth Development Corpo-
ration (PYDC) general manager 
Dr Gwee Sai Ling.

Gwee was speaking after 
PYDC organised the Grand Fi-
nale of the Augmented Reality 
Competition: Shaping Your AR 
Realm with 10 finalists show-
casing their creativity and skills 
recently.

“Remember that today’s ac-
complishment is just the begin-
ning. Continue to dream big, 
push boundaries, and explore 
the vast possibilities that the 
digital world offers.

“As we celebrate the Grand 
Finale, let us look forward to 
the promising future that these 
young minds are poised to cre-
ate,” Gwee said on Jan 14.

She said the competition has 
brought her immense joy and 
pride to witness the culmination 
of months of dedication, innova-

tion and hard work displayed by 
the participants.

This year’s programme was 
the third series under the Pen-
ang Young Digital Talent (PYDT) 
launched by PYDC in 2020 to 
be a catalyst for innovation and 
skill development among the 
youth.

Gwee said this year’s pro-
gramme commenced with an in-
sightful workshop last Septem-
ber, drawing the participation of 
nearly 360 eager minds. 

The subsequent registration 
phase in October was met with 
enthusiasm, leading to the se-
lection of the top 10 teams who 
have demonstrated exceptional 
talent and dedication.

She expressed her gratitude 
to PYDC’s sponsors, including 
Hainan Vocational University 
of Science  & Technology, Pa-
cific Future Limited, VirtualTech 
Frontier and Ateneum Resourc-
es, along with collaborators and 
partners.

She reiterated that PYDC 
remains steadfast in its com-
mitment to support the youth, 
particularly in Penang. 

State Youth, Sports and 
Health Committee chairman 
Daniel Gooi Zi Sen, who was 
also present for the closing 
ceremony, said the projects 
on display not only showcased 
the technical skills of the youth 
but also reflected their creativ-
ity and ability to think outside 
the box.

“Augmented reality, with its 
potential to transform various 
sectors, is a fitting canvas for 

our young minds to express 
their ingenuity.

“As the state launched its 
first Augmented Reality park in 
Armenian Park last February, 
initiatives like PYDT play a cru-
cial role in preparing our youth 
for the challenges and opportu-
nities that lie ahead,” Gooi said 
in his speech.

He also encouraged the par-
ticipants to continue exploring 
the limitless possibilities that 
technology offers.

Among those present at 
the ceremony were Henry Tye, 
the chief executive officer and 

founder of Big Domain; Ma Li-
yao, assistant vice chancellor 
of Hanian Vocational University 
of Science & Technology; Harry 
Chai Heng Hua, the Penang 
State Sports Council (MSNPP) 
director; Ng Kwan Ming, the 
chief executive officer of Digital 
Penang Sdn Bhd; Associate Pro-
fessor Dr Yeap Gik Hong, Head 
of Operations (Batu Kawan 
Campus) and Head of School 
of Engineering, Computing & 
Built Environment, UOW Malay-
sia KDU University College; and 
Richard Chung, general manag-
er of Penang STEM.

Dream big, youths told

Jagdeep (centre), with Khoo (on Jagdeep's right) and other STEM 
supporters, teachers and students at the Innospark Penang 
Challenge.

Participants showing keen interest in STEM.

The top five winners posing with Gooi (fifth from left), Gwee (fourth from left) and other guests.
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MUCH to the delight of 
Seberang Perai folk, 
moves are underway to 

address the regular traffic con-
gestion in the area, says Chief 
Minister Chow Kon Yeow.

“The Public Private Partner-
ship Unit (Ukas) under the 
Prime Minister’s Department 
and PLUS Malaysia Berhad 
have started discussions on the 
construction of the Juru–Sungai 
Dua elevated highway project to 
address the persistent traffic 
woes in Seberang Perai,” Chow 
said on Jan 19.

He had earlier on Jan 18 re-
ceived a delegation from Ukas, 
led by its director-general Datuk 
Shamsul Azri Abu Bakar, which 
paid a courtesy visit to Chow in 
Komtar.

Among the various topics dis-
cussed, Chow emphasised that 
the state government is urging 
PLUS to prioritise the need for 
the elevated highway to be im-
plemented as soon as possible 
to benefit the people and poten-
tial investors.

“The traffic congestion is not 
only felt in Seberang Perai but 

also on the island, particularly 
along the Tun Dr Lim Chong Eu 
Highway leading to the Penang 
Bridge, and in Bayan Baru and 
Bayan Lepas too.

“Concerns are being raised 
by the industry sector in Bayan 
Lepas as they are worried that 
these traffic issues might im-
pact the decisions of potential 
investors considering expansion 
in Penang.

“Also, the worry of not be-
ing able to hire talents is there 
as no one would desire to get 
stuck in traffic jams for hours, 
especially not when you get off 
work in the evening.

“After meeting Ukas yester-
day, I hope this will be an engine 
that will drive more relevant col-
laborations in the future, be it 
from the federal or other agen-
cies, to assist us in materialis-
ing this plan,” Chow told a press 
conference after attending the 
inauguration ceremony of Versa, 
a mixed development project by 
Aspen Group in Batu Kawan on 
Jan 19. 

If completed, the highway 
would also alleviate traffic 
around the North-South Express-
way which currently handles traf-
fic into Kedah and Perak.

Juru–Sungai 
Dua bypass 
on the cards

WITH its impressive green initia-
tives, Penang wants to remain 
the “green leader” across the 
nation, says state Housing and 
Environment Committee chair-
man Datuk Seri Sundarajoo 
Somu.

“We are proud to see other 
states emulating our green ini-
tiatives, but we must keep ad-
vancing in this regard.

“During my recent visit to 
Chennai, India, I saw how the 
country has gone ahead with 
its green initiatives. I believe we 
should also strive to progress 
in this area,” Sundarajoo said 
after the launch of a recycling 
competition on Jan 16.

The “I am EcoChamps!” com-
petition is organised by the Pen-

ang Green Council (PGC) and 
Riiicycle Tech Sdn Bhd, a mobile 
app company.

 Riiicycle Tech Sdn Bhd found-
er Chew Chin Huat said partici-
pants should register as Penang 
Green Citizens and download 
the Riicycle mobile app.

“With today's launch of the ‘I 
am Ecochamps!’ competition, 
our goal is to translate recycling 
awareness into action.

“Riiicycle is keen on improv-
ing community recycling through 
the ‘infrastructure - knowledge 
engagement’ model.

“The model is carried out 
through building recycling sta-
tions, residential e-waste collec-
tion and installing more than 40 
e-waste bins across Penang.

“It is also done via collection 
campaigns at high-rise build-
ings,” Chew said during a press 
conference on Jan 16.

Chew shared that Riiicycle 
offers rewards for recycling 
through its user-friendly mo-
bile app.

“We also would like to in-
vite every organisation to col-
laborate with us and elevate 
recycling activities to another 
level,” he added.

Visit Riicycle’s website at 
https://www.riiicycle.com/ 
or visit their Facebook page 
https://www.facebook.com/
RiiicycleMalaysia for more de-
tails on the competition.

PGC general manager Jose-
phine Tan, who was also pres-

ent, announced PGC’s upcom-
ing awards and incentive pro-
grammes.

“The incentive programmes 
consist of the Penang Green Of-
fice Certification, Penang Green 
Kindy Incentive, Penang Green 
Event Incentive and Food Waste 
Challenge Incentive.

“Meanwhile, the awards in-

clude the Penang Green Journal-
ism Award and Penang Green 
Schools Award,” Tan said.

The application period for 
the Penang Green Schools 
Award, Penang Green Event 
Incentives, Penang Green Of-
fice Certification, and Food 
Waste Challenge Incentive is 
from Feb 15 to July 31.

BATU Kawan will soon see an-
other addition to its skyline with 
the announcement of a housing 
development which promises a 
dynamic living experience.

Aspen Group inaugurated 
its latest project, called Versa, 
a two-tower residential devel-
opment and nine commercial 
units, in Batu Kawan on Jan 19. 

Strategically nestled in the 
freehold township of Batu 
Kawan, Versa promises resi-
dents unparalleled comfort, 
convenience, and a gratifying 
lifestyle.

Its effortless access to ame-
nities such as IKEA Batu Kawan, 
Klippa Shopping Centre, ma-
jor expressways and industrial 
hubs ensures a well-connected 
and enriching living experience.

Aspen Group president and 
chief executive officer Datuk M. 
Murly said the objective in real-
ising the idea of this new project 
(Versa) is to ensure everyone is 
allowed to own a home without 
hefty price tags.

“Versa, being our ninth de-
velopment here in Batu Kawan, 
showcases contemporary 

living spaces starting from 
RM370,000 onwards.

“These meticulously de-
signed homes cater to the 
needs of various home-seek-
ers, investors, professionals 
seeking a convenient and so-
phisticated lifestyle, as well as 
parents securing a haven for 
their children,” Murly said in 
his speech during the inaugura-
tion ceremony of Versa in Batu 
Kawan on Jan 19. 

Versa is a collaboration be-
tween Aspen and Ikano Retail, 
marking its distinction as the 
fourth residential development 
in this visionary urban land-
scape.

Chief Minister Chow Kon 
Yeow, who attended the cer-
emony, congratulated Aspen 
and Ikano Retail for their out-
standing contribution to Batu 
Kawan’s landscape.

“The inauguration of Versa 
stands as a beacon of innova-
tion and excellence, emblematic 
of the state’s commitment to el-
evating living standards and fos-
tering viable communities.

“As we commemorate the 

achievements of today, let us 
recommit ourselves to the con-
tinued progress here in Batu 
Kawan.

“Let us strive to create an 
ecosystem where opportunities 
abound, where sustainability is 
not just a buzzword but a way of 
life, and where every individual 
plays a role in the greater good 
of our community,” Chow said.

Occupying over five acres of 
land, the project is part of the 
247-acre Aspen Vision City.

The project is said to have 
two towers, Block A and B. Units 
at both towers are sized at 703 
sq ft each.

According to a report pub-
lished last year, it is learnt that 
the take-up rate at Block A has 
succeeded by more than 50%.

On the same day, Aspen and 
iBilik inked a Memorandum of 
Understanding (MoU) that will 
see both the parties introduc-
ing a co-living experience at Vivo 
Executive Apartment and Versa, 
making a transformative leap in 
property management through a 
state-of-the-art tenancy manage-
ment system.

For a dynamic lifestyle
(From left) Aziz, Sundarajoo, Nazir, Chow, Murly, H'ng and Azhar in a photo during the gimmick 
presentation of Versa on stage.  

Tan (second from left) explaining to Sundarajoo about the 
competition while Chew looks on.

Penang aims to continue as ‘green leader’ 
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RENOWNED waste man-
agement solution provider 
MEP Enviro Technology 

Sdn Bhd celebrated its 17th an-
niversary dinner with jubilation at 
Setia SPICE Convention Centre 
recently.

Commonly known as MEP, 
the company operates plants 
in Thailand, Singapore, Hong 
Kong, Vietnam and the United 
States.

Chief Minister Chow Kon Ye-
ow, who was the guest of hon-
our at the event, praised MEP 
for its commendable efforts 
in implementing sustainable 
waste management practices 
in Penang.

“As the Chief Minister, I 
am very moved and proud 
when I have the opportunity 
to witness various successes 
achieved by local companies, 
particularly those based in 
Penang like MEP Enviro Tech-
nology.

“In addition to being a lead-
ing industry player in apply-
ing Environmental, Social and 
Governance (ESG) principles 
that contribute to the econ-
omy, MEP also cares for the 
well-being of the community.

“This aligns perfectly with 
the Penang 2030 Vision for 
a Family Focused Green and 
Smart State that Inspires the 
Nation,” Chow said during his 
speech at the event on Jan 13.

He said the state govern-
ment unequivocally endorses 
MEP’s initiatives aimed at pro-
pelling both the industry and 
the state towards environmen-
tal sustainability and a greener 
world.

Chow said the state govern-
ment fully supports ESG princi-
ples to strengthen the state’s 
standing as a hub for invest-
ment and international trade.

Positioning Penang as a 
leading state in the green 
economy will undoubtedly gar-
ner global attention, attracting 
many investment and busi-

ness opportunities from com-
panies prioritising ESG imple-
mentation as the core of their 
operations. This commitment 
is seen as both a social re-
sponsibility to society and the 
environment.

This is evident in Penang’s 
notable distinction as the pri-
mary contributor to foreign 
direct investment (FDI) in the 
country’s manufacturing sec-
tor by contributing 42% for the 
third quarter period from Janu-
ary to September 2023.

Simultaneously, Penang 
recorded a total of approved 
investments amounting to 
RM44.9 billion across vari-
ous sectors, including the 
key sectors of manufacturing 
and services.

MEP director Sean Ong em-
phasised the company’s un-
wavering commitment to ESG 
principles, sustainability and 
collaborating with esteemed 
business partners to collec-
tively foster a greener environ-
mental development.

“Reflecting on the journey 
of the past 17 years, the com-
pany has attained numerous 
successes after overcoming 
various challenges. These 
achievements are a testament 
to the determined dedication 
of everyone involved,” he said.

During the dinner celebra-
tion, Ivan Ong, the director 
of MEP, presented a mock 
cheque for RM180,000 to Da-
tuk Goh Kim Heong, chairman 
of the SRJKC Kuang Yu board 
of directors, as part of its cor-
porate social responsibility.

Goh said the state govern-
ment has generously allocated 
a six-acre land in Batu Kawan 
for the school’s construction. 

To date, he added that 
RM15 million has been raised 
towards the goal of reaching 
RM22 million.

Prominent attendees at the 
event included state Local 
Government, Town and Coun-
try Planning Committee chair-
man Jason H’ng Mooi Lye, 
Deputy State Speaker and 

Bayan Lepas assemblyman Az-
rul Mahathir Aziz, Bukit Tambun 
assemblyman Goh Choon Aik, 

Thai consul-general in Penang 
Raschada Jiwalai, Penang De-
partment of Environment direc-

tor Norazizi Adinan, and MEP di-
rectors Ong Joo Ming, Ong Joo 
Seng and Ong Joo Voon.

PENANG Infrastructure, Trans-
portation, and Digital Commit-
tee chairman Zairil Khir Johari 
has urged Penangites to register 
their information in the Central 
Database Hub (Padu).

In a press conference at the 
Digital Economy Centre (PEDI) in 
Balik Pulau, Zairil noted the per-
sistently low registration num-
bers among Penangites, despite 
the federal government’s recent 
efforts.

Department of Statistics Ma-
laysia (DOSM) Penang director 
Khairolnizam Hassan, who was 
present, reported that only 4.9% 
of the 1.2 million eligible citizens 
had registered as of Jan 16, to-
taling 60,388 people.

Zairil attributed the low turn-
out to public awareness issues, 
particularly cybersecurity con-
cerns.

“As emphasised by the fed-
eral government, your data and 
information are safe and secure. 
There is nothing to be concerned 
about,” he assured the public.

Highlighting the ease of regis-
tration, Zairil shared that in less 
than five minutes, he was able to 
register into Padu.

“It is very simple and conve-
nient. Therefore, I encourage 
those yet to register to do so be-
fore the March 31 deadline,” he 
added.

Additionally, he emphasised 

the significance of this informa-
tion for government outreach, 
aid distribution, and subsidy al-
location.

Zairil explained: “With this 
central database, our data from 
governmental departments to 
agencies will be up-to-date, in-
tegrated, and synchronised, re-
ducing information overlaps and 
repetition.”

Responding to the low turn-
out, DOSM initiated registration 
counters in all PEDIs within Pen-
ang, district offices, Urban Trans-
formation Centre (UTC) Penang, 
and deployed personnel to carni-
vals and specific locations within 

Penang.
During his visit, Zairil ex-

pressed satisfaction with the 
facilities, describing it as more 
than an internet cafe — a com-
munity centre supporting local 
businesses and providing essen-
tial internet access, especially 
for students from households 
with limited or no internet ac-
cess.

Present at the event were 
Malaysian Communications 
and Multimedia Commission 
(MCMC) Penang director Mohd 
Khairilnaim Osman and Digital 
Penang chief executive officer Ng 
Kwang Ming.

Penangites urged to register with Padu 

Sean showing Chow plastic resins that are used for manufacturing products such as packaging 
materials, containers and consumer goods. With them are H’ng (left), Goh (second from right) and 
Ivan Ong (right).

Zairil (foreground, second from right) looking at how individuals 
register their information in the Central Database Hub (Padu).

MEP praised 
for its ESG 
principles
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PENANG prioritises talent 
development to attract 
investments and job op-

portunities in the state, says 
Chief Minister Chow Kon Yeow.

Chow revealed that the 
state government has under-
taken various initiatives and 
plans to address the talent 
challenges faced by industry 
players.

"Numerous investors have 
brought up the talent issues 
to our attention, specifically to 
our investment arm InvestPen-
ang. It is challenging for us to 
attract investments if there is 
a lack of talent.

"The investors may choose 
other places in the Southeast 
Asia region that provide a suf-
ficient pool of human talent 
compared to our country.

"Hence, I have held various 
discussions with the industry 
players to tackle these talent 
issues. We can forge our coop-
eration with higher learning in-
stitutions and training institu-
tions to overcome this issue.

"I believe that the Human 
Resources Ministry and other 
relevant agencies in the fed-
eral government can provide 
their assistance in talent de-
velopment," he said in his 
speech during the Ancom Crop 
Care Sdn Bhd scholarship pre-
sentation ceremony on Jan 15.

According to Chow, one of 
the ways to retain talent in the 

state is through the Penang Fu-
ture Foundation (PFF) initiative.

"We have given out more 
than 700 scholarships over the 
past 10 years since its incep-
tion. Recipients are required to 
serve in Penang for at least five 
years upon graduation.”

Earlier, Chow expressed his 
gratitude to Ancom Crop Care 
Sdn Bhd for giving out schol-
arships to 14 financially chal-
lenged students.

"This commitment towards 
the education of the younger 
generation aligns with our vi-
sion. I am confident they will 

contribute back to the state's 
progress one day," he said.

Ancom Crop Care Sdn Bhd 
managing director Lee Cheun 
Wei said he was grateful for 
the opportunity given to sup-
port those in need.

"We firmly believe that edu-
cation is not a privilege but a 
fundamental right to unlock 
success," he said.

Among those present dur-
ing the event were Chow's 
political-secretary Lau Keng 
Ee, and Ancom Crop Care Sdn 
Bhd chairman Datuk Dr Abdul 
Hapiz Abdullah.

THE Penang government, 
through the Penang Water 
Supply Corporation (PBAPP), 
has inked a Memorandum of 
Understanding (MoU) with sew-
age company Indah Water Kon-
sortium (IWK) to explore possi-
bilities of wastewater recycling 
into treated water.

Responding to the recom-
mendation from the National 
Water Services Commission 
(SPAN) chairman Charles San-
tiago to recycle wastewater, 
Chief Minister Chow Kon Yeow 
said talks with IWK are in prog-
ress.

"In this case, we need to 
have consumers, especially 
the factories, who are willing to 

purchase the recycled water," 
said Chow in response to a 
journalist’s query on the side-
lines of the Ancom Crop Care 
Sdn Bhd scholarship presenta-
tion ceremony recently.

On the current water issues 
in the state, Chow acknowl-
edged that challenges persist.

"The limited water supply 
and aging pipe infrastructure 
will continue to pose a chal-
lenge in the future, despite 
the recent successful replace-
ment of valves and mainte-
nance works.

"I believe that PBAPP will 
strive its best to serve the peo-
ple, including upgrading the 
pipe infrastructure," he said.

AN allocation of RM100,000 
for youth organisations in 
Penang is now available for 
applications.

State Youth, Sports and 
Health Committee chairman 
Daniel Gooi said this was the 
initiative under his office that 
can be applied by youth organ-
isations registered under the 
Registrar of Youth Office or 
the youth wing organisations 

(except political parties) reg-
istered under the Registrar of 
Societies (ROS).

"The Penang Youth Devel-
opment Corporation (PYDC) is 
appointed as the secretariat 
for the applications.

"We hope this Youth De-
velopment Fund can assist 
the welfare of the organ-
isations," he said during a 
press conference.

Gooi said the deadline for 
the submission is March 31 
and the fund is open to Pen-
ang residents aged 15 to 40.

PYDC general manager Dr 
Gwee Sai Ling encourages 
eligible youth organisations to 
apply. 

Visit www.pydc.com.my/
dpb or contact Samantha 
Tang for more details at 014-
9016968.

Moves to recycle wastewater 
into treated water

Youth Development Fund in Penang 
opens for applications

Talent development key to 
attracting investments

Chow (seen here with the scholarship recipients and other guests) hopes these students will give back to Penang upon graduation.

Gooi (fifth from left), with Pengkalan Kota assemblyman Wong Yuee Harng, Gwee (right) and those 
present in a group photograph after the press conference.
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கெபுன் பூஙெகா - “பினாங்கு மாநிலத்தில் 
238-ஆவது ஆண்ாக மிக பிரமாண்மான 
முறையில் ஒற்றுறம றைப்பூச விழாக் 
ககாண்ா்ப்்பட்து. 

இநை வரு்ம் அனுசரிக்கப்்பட் 
ஒற்றுறம றைப்பூசத்தில் ைங்கம் மற்றும் 
கவள்ளி இரைங்கள் ஒன்றிறைநது 
ஊரவலமாகச் கசன்ைது. 

“கெலுத்்ைாங் நா்ாளுமன்ை 
உறுப்பினர சனிஸவர ்நைாஜி இராயர 
அவரகளின் ைறலறமயில் வழிந்த்ைப்்படும் 
பினாங்கு அைப்்பணி வாரியம் இம்மாநில 
மக்கறை, குறிப்்பாக இநதியச் சமூகத்றை 
்மம்்படுத்தும் முயற்சிகளில் ைனது 
அரப்்பணிப்ற்பயும் ்பங்றகயும் கைா்ரநது 
நிறை்வற்ை ் வணடும்,”  என்று  அருள்மிகு 
்பாலைண்ாயுை்பாணி ்காயிலுக்கு 
றைப்பூசக் ககாண்ாட்த்றை முன்னிடடு 
வருறகயளித்ை்்பாது ைனது உறரயில் 
மாநில முைலறமச்சர ்மைகு சாவ் ககான் 
இ்யாவ்  இவ்வாறு கூறினார.

முைலறமச்சர ைனது உறரயில், இநை 
ஆணடு றைப்பூசக் ககாண்ாட்த்திற்கு 
்காவிலுக்கு ரிம200,000 நிதியுைவி 
வழங்குவைாகவும், அறிவித்ைார.

றைப்பூசம் என்்பது ைமிழக்க்வுைான 
முருகப்க்பருமானுக்குரிய விழாவாகும். 
இவ்விழா ஒவ்கவாரு வரு்மும் றை 
மாைத்தில் வரும் பூச நடசத்திரத்தில் 
ககாண்ா்ப்்படுகிைது.

பினாங்கு மாநில றைப்பூசக் 
ககாண்ாட்த்திற்கு உள்ளூர மற்றும் 
கவளிநாடடு சுற்றுப்்பயணிகள் என 1.5 
மில்லியன் மக்கள் கூட்ம் வருறகயளிப்்பர 
என ்காவில் நிரவாகத்தினர ைங்களின் 
எதிரப்்பாரப்ற்பத் கைரிவித்ைனர. 

்மலும், இநை ஆலயத்திற்கு 
்நரத்திக் க்ன் கசலுத்துவைற்கும் 
இக்ககாண்ாட்த்றைக் காண்பைற்கும் 
சில நாடகைாக உள்நாடு மற்றும் 
கவளிநாடுகளில் இருநது வரும் ்பக்ைரகள் 
மற்றும் சுற்றுலாப் ்பயணிகள் நிரம்பி 

வழிகின்ைன. இநை விழா அறனத்து 
ைரப்பினராலும் எதிரப்்பாரக்கப்்படுகிைது 
என்்பைறன நன்குப் பிரதி்பலிக்கிைது என 
சாவ் கூறினார. 

இநை றைப்பூசத் திருவிழா மூன்று 
நாடகளுக்கு அனுசரிக்கப்்படுகிைது. 
சடடிப்பூசம் என்ைறழக்கப்்படும் முைல்நாள் 
ககாண்ாட்த்தில்  பினாங்கு மாநில 
முைலறமச்சர ்மைகு சாவ் ககான் யாவ் 
மற்றும் அரசியல் ைறலவரகள் அங்கு 
அறமக்கப்்படடுள்ை ைணணீர ்பநைலுக்கு 

வருறக ்மற்ககாண்னர.
இநை ஆணடு மக்களின் ைாகம் 

மற்றும் ்பசிறயப் ்்பாக்கும் வணைம் 
நூற்றுக்கைக்கானத்  ைணணீர ்பநைல்கள் 
நிறுவப்்படடுள்ைன. பினாங்கு இநது 
அைப்்பணி வாரிய வைாகத்தில் இருநது 
பினாங்கு மாநில முைலறமச்சர சாவ் ககான் 
யாவ், இரண்ாம் துறை முைலறமச்சர 
ெக்தீப் சிங் டி்யா, நா்ாளுமன்ை 
உறுப்பினரகள், சட்மன்ை உறுப்பினரகள், 
இநது அைப்்பணி வாரிய ஆறையரகள், 

இைற்கிற்யில், வரு்ாநதிர 
்பாரம்்பரிய அடிப்்பற்யில், ைங்கம் மற்றும் 
கவள்ளி இரைங்கள் ைற்்்பாது அருள்மிகு 
்பாலைண்ாயுை்பாணி ்காவில் மற்றும்  
நாடடுக்்காடற் கசடடியார ்காவில் 
ஆகியவற்றில் றவக்கப்்படுகின்ைன.

கைா்ரநது, மறுநாள் (26/1/2024) 
குயின் ஸடரிட  உள்ை � மகா மாரியம்மன் 
்காயிலுக்கும், பினாங்கு கைருவில் உள்ை 
்காவில் வீடு ்காயிலுக்கும் ைங்க கவள்ளி 
இரைங்கள் திரும்்ப ககாணடு கசல்லப்்படும்.

மாநில முதலமமச்சர் மமதகு ்சாவ் க�ான் இம�ாவ் அருள்மிகு பாலதண்ாயுதபாணி 
ஆல�த்திற்கு மதப்பூ்சத்மத முன்னிட்டு ஆல�த் தமலவர்  நமேஷ் குமாரி்ம் நன்க�ாம் 
வழங்கினார் (உ்ன் துமை அமமச்சர் ்சேஸவதி மற்றும் இந்து அறப்பணி வாரி� நிர்வா�த்தினர்).

பகதர்�ள் மஞ்சள் நிற ஆம் அணிந்து முரு�ப் கபருமானுககு �ாணிகம�ச க்சலுத்தினர்.

ஆலய நிரவாகத்தினரு்ன் ைணணீர 
்பநைலுக்கும் வருறக ்மற்ககாண்னர.  

்மலும்,  ைணணீர ்பநைல்களுக்கு 
வருறக ்மற்ககாணடு இநதியரகளுக்கு 
றைப்பூச வாழத்துகறை கைரிவித்துக் 
ககாண்ார. மாநில முைலறமச்சர 
மற்றும் அரசியல் ைறலவரகளுக்கு ்மை 
வாத்தியங்களு்ன் மாறல அணிவித்து 
மரியாறைச் கசயயப்்பட்து.

இைற்கிற்யில், ்காவிலின் ைறலவர 
ந்ரஷ்குமார, இதுவறர சுமூகமான 
மற்றும் அறமதியான ககாண்ாட்த்றை 
உறுதிப்்படுத்ை மிகவும் கடினமாக உறழத்ை 
அமலாக்க அறமப்புகள், ைன்னாரவலரகள் 
மற்றும் அவரது ்காவில் நிரவாக 
உறுப்பினரகளுக்கும் நன்றித் கைரிவித்ைார.

“பினாங்கு மாநகர கழகம் (எம்.பி.பி.பி)          
ஊழியரகள், காவல்துறை மற்றும் ்ரலா 
உறுப்பினரகள், இரைங்கள் மற்றும் 
கூட்த்றை நிரவகிக்க இக்குழுவினர 
உைவி இல்லாமல் இது சாத்தியமில்றல,” 
என்று அவர கூறினார.

நமது இநது நண்பரகள் அறனவருக்கும் 
றைப்பூசத் தின  நல்வாழத்துக்கள். உங்கள் 
்வணடுைல்கறை  நிறை்வற்றும் ்்பாது 
்பாதுகாப்்பாகவும் ஆ்ராக்கியமாகவும் 
ககாண்ாடுங்கள், என்ைார.

பினாங்கில் ஒற்றுமை மைப்பூசம்  
பிரைாண்டைான முமையில் க�ாண்டாட்டம்

பினாங்கில் ஒற்றுமை மைப்பூசம்  
பிரைாண்டைான முமையில் க�ாண்டாட்டம்

தங்� இேதம் முரு�ப் கபருமானின் 'மவல்' 
ஏந்தி க�ாணடு அருள்மிகு பாலதண்ாயுதபாணி 
ஆல�த்மத மநாககிப் புறப்பட்்து. 
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ஜகார்ச்டவுன் –  பினாங்கு அருள்மிகு ்பாலைண்ாயுை்பாணி 
ஆலயத்தின் 238-ஆம் ஆணடு றைப்பூசத் திருவிழா மிக 
விமரிறசயாகக் ககாண்ா்ப்்படடு வருகிைது.

சடடிப்பூசம் என்று அறழக்கப்்படும் முைல்நாள் 
ககாண்ாட்த்தில்  பினாங்கு மாநில முைலறமச்சர ் மைகு 
சாவ் ககான் இ்யாவ்,  இரண்ாம் துறை முைலறமச்சர 
ெக்தீப் சிங் டி்யா, நா்ாளுமன்ை உறுப்பினரகள், 
சட்மன்ை உறுப்பினரகள், இநது அைப்்பணி வாரிய 
ஆறையரகள், ஆலய நிரவாகத்தினரு்ன் ைணணீர 
்பநைலுக்கும் வருறக ்மற்ககாணடு இநதியரகளுக்கு 
றைப்பூச வாழத்துகறைத் கைரிவித்துக் ககாண்னர.

பினாங்கு மாநில றைப்பூசக் ககாண்ாட்த்திற்கு 
உள்ளூர மற்றும் கவளிநாடடு சுற்றுப்்பயணிகள் 
வருறகயளிப்்பது இத்திருவிழாவின் சிைப்பு அம்சம் என 
முைலறமச்சர புகழாரம் சூடடினார.

அரசு நிறுவனங்கள் ்்பாக்குவரத்து சீராக 
இயங்குவறை உறுதி கசயவ்ைாடு க்பாது மக்களின் 
்பாதுகாப்ற்பயும் சிைநை முறையில் கணகாணிப்்பைற்குத் 
ைமது ்பாராடடிறனத் கைரிவித்ைார.

்மலும், ஆலய நிரவாகத்தினர றைப்பூசக் 
ககாண்ாட்த்றை சிைநை முறையில் ஏற்்பாடுச் 
கசயைைற்கும் ்பாராடடினார.

மூன்று நாடகளுக்கு அனுசரிக்கப்்படும் றைப்பூசத் 
திருவிழா இநை ஆணடு 1.5 மில்லியன் ்பக்ைரகள் மற்றும் 
சுற்றுப்்பயணிகள் திரளுவர என எதிரப்்பாரக்கப்்படுைது.

இநை ஆணடு மக்களின் ைாகம் மற்றும் ்பசிறயப் 

பினாங்கில் மைப்பூசக் க�ாண்டாட்டம் 
�மை�டடியது– முைலமைசசர்

ஜகார்ச்டவுன் - பினாங்கில் ஆணடுத்்ைாறும் நற்க்பறும் 
றைப்பூசக் ககாண்ாட்ம், இம்மாநிலத்தில் 
்பறைச்சாற்ைப்்படும் ்பன்முக கலாச்சாரத்றை நன்கு  
பிரதி்பலிக்கிைது என்று ்பாகான் நா்ாளுமன்ை உறுப்பினர 
லிம் குவான் எங் கூறினார.

க்நை ஆணடு பிரைமர ் த்்ைா� அன்வார இப்ராஹிம் 
ஒற்றுறம அரசாங்கத்றை அறமத்ைப் பிைகு கவள்ளி 
மற்றும் ைங்க இரைங்கள் 'ஒற்றுறம றைப்பூசத்திற்கு' 
ஒப்புக்ககாண்ைால், இநை ஆணடுக்கான ககாண்ாட்ம் 
வழக்கமான ஆணடுகறை வி் மிக பிரமாண்மாகக் 
காைப்்படும் என்று லிம் கூறினார.

“க்பாதுவாக்வ விழா மற்றும் ்பணடிறக 
ககாண்ாட்ங்கள்  இனங்கள் மற்றும் 
மைங்களுக்கிற்யில் ஒற்றுறமறய வலுப்்படுத்ைப்்படுகிைது. 
இது உள்ளூர இநது ்பக்ைரகள் மடடுமல்ல, பிை 
மாநிலங்களில் இருநதும் வருறகயளிக்கின்ைனர. இது 
உள்ளூர  மற்றும் கவளிநாடடு சுற்றுலாப் ்பயணிகறையும் 
உள்ை்க்கியது.

"பினாங்கு இநது அைப்்பணி வாரியத்தின்  (PHEB) 
ைறலறமத்துவத்தில் புதிய குழுவினர ்பைவி்யற்ைதில் 
இருநது நல்ல முன்்னற்ைம் அற்நது வருகிைது. ் மலும், 
இநது சமூகத்தினரிற்்ய நல்லிைக்கம் எப்்்பாதும் 
்பாதுகாக்கப்்படுவறை உறுதிகசயய இக்குழுவினர 
சிைநை ்சறவயாற்ை  ்வணடும்," என்று ைணணீரமறல 
ஆலயத்தில் நற்க்பற்ை கசயதியாைர கூட்த்தில் லிம் 
இவ்வாறு கூறினார.

முன்னைாக, லிம் இநை ஆணடு றைப்பூசக் 
ககாண்ாட்த்றை முன்னிடடு PHEB-க்கு ரிம50,000 
நன்ககாற் வழங்குவைாக அறிவித்ைார.

பினாங்கின் முன்னாள் முைலறமச்சராக இருநை 

பினாங்கு இந்து அைப்்பணி வாரியத்திற்கு 
ரிை50,000 ைானியம் 

காலக்கட்த்தில், அவர  ொலான் மக்கலிஸ்ரில் 
உள்ை அைப்்பணி வாரியத்தின் ைறலறமயக  அலுவலக 
கடடி்த்றை ்பாதுகாப்்பைற்கான சவால்கறை 
சமாளித்ைறையும் நிறனவுக் கூரநைார.

இைற்கிற்யில், இநது அைப்்பணி வாரியத்  ைறலவர 
ஆர.எஸ.என் இராயர நா்ாளுமன்ை உறுப்பினர லிம் 

பா�ான் நா்ாளுமன்ற உறுப்பினர் லிம் குவான் எங் அருள்மிகு பாலதண்ாயுதபாணி ஆல�த் தமலவர் நமேஷ் குமாரி்ம் 
நன்க�ாம்க�ான மாதிரி �ாம்சாமலம� வழங்கினார் (உ்ன்  இந்து அறப்பணி வாரி�த் தமலவர் மற்றும் ஆமை�ர்�ள்).

்்பாக்கும் வணைம் அதிகமான ைணணீர ்பநைல்கள் 
நிறுவப்்படடுள்ைன.

இநை அறனத்து ைணணீர ்பநைல்களுக்கும் மாநில 
முைலறமச்சர சாவ் ககான் இ்யாவ் வருறகயளித்து 
வாழத்துகறைத் கைரிவித்துக் ககாண்ார.

பினாங்கு இநது அைப்்பணி வாரிய வைாகத்தில் இருநது 

பினாங்கு மாநில முதலமமச்சர் மமதகு ்சாவ் க�ான் இம�ாவ் மற்றும் மாநில அேசி�ல் தமலவர்�ள் மதப்பூ்சத்தில் அமமக�ப்பட்் 
தணணீர் பந்தல்�ளுககு வரும��ளித்தனர்.

குவான் எங் அவரகளின் வற்ைாை ஆைரவிற்கும் ைனது 
கைா்ரச்சியான ்பங்களிப்பிற்கும் நன்றித் கைரிவித்ைார.

இநை சநதிப்புக் கூட்த்தில் அைப்்பணி வாரியத் 
ைறலவர கசனட்ர ்ாக்்ர லிங்்கஸவரன் மற்றும் 
அைன் ஆறையரும் ்பாகான் ்ாலாம் சட்மன்ை 
உறுப்பினருமான குமரன் கலநது ககாண்ார. 

பினாங்கு மாநில முைலறமச்சர  ் மைகு சாவ் ககான் யாவ், 
பினாங்கு இரண்ாம் துறை முைலறமச்சர ெக்தீப் சிங் 
டி்யா, இநது அைப்்பணி வாரிய ஆறையரகள், மாநில 
அரசியல் ைறலவரகள், உள்ளூராடசி மன்ை உறுப்பினரகள், 
ஆலய நிரவாகத்தினரு்ன் ைணணீர ்பநைல்களுக்கும் 
வருறக ்மற்ககாண்னர.
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ஸகைம் வைர்சசிக்கு கீமசட நிறுவனத்தின் 
்பங்�ளிப்பு வரவவற்�த்ைக்�து
பகாயகான் கெபபகாஸ் – இரண்ாம் துறை 
முைலறமச்சர ெக்தீப் சிங் டி்யா, ்பாயான் 
கலப்்பாஸில் இரண்ாவது முறையாக 
கீறசட க்க்னாலஜிஸ நிறுவனத்திற்கு 
வருறகயளித்ைார.

கல்வி, அறிவியல் மற்றும் கைாழில்நுட்ப 
ஆடசிக்குழு உறுப்பினருமான ெக்தீப், 
100 சைவீை உள்ளூர ்பணியாைரகறைக் 
ககாண் இநநிறுவனத்தில் 3,200 
்பணியாைரகளில் கிட்த்ைட் 52% 
க்பணகள் ஆவர. இநை நிறுவனத்தின் 
இச்கசயறல  ்பாராடடினார.

"இம்மாநிலத்தின் மனிை வைத்றை 
்மம்்படுத்ை உள்நாடடு மக்களுக்கு வாயப்பு 
வழங்க முன்னுரிறம வழங்குவைாகக் 
கூறினார.  கீறசட நிறுவனத்தில் 100 
சைவீைம் உள்ளூர கைாழிலாைரகள் 
(3,200 ்்பரகள்) உள்ைனர என்்பறை 
மகிழச்சியு்ன் கைரிவித்துக் ககாள்கி்ைன். 
இது பினாங்கு முன்்னாக்கிச்  கசல்வறை  
்காடிடடுக் காடடுகிைது, நமது 
வருங்கால சநைதியினருக்கு நிறைய 
வாயப்புகள் இருப்்பைால் அவரகறை நாம் 
முன்கனடுத்துச் கசல்ல ்வணடும்.

“நம் குழநறைகள் உலகில் ் வறு எங்கும் 
கசல்வைற்குப் ்பதிலாக இது்்பான்ை  
்பன்னாடடு  நிறுவனங்கள் கசயல்்படும் 
பினாங்கு மாநிலத்தில் வாயப்பிறனத் ் ைடிக் 
ககாள்ைலாம். சிைநை எதிரகாலத்திற்கானத் 

எஸக்பனின் கூடடு முயற்சியில் கவர்சா 
திட்டம் கைய்பிக்கும் பத்து ெகாவகான் - எஸக்பன் குழுமம் 

கவரசா எனும் இரணடு-்காபுர 
குடியிருப்பு ்மம்்பாடு மற்றும் ஒன்்பது 
வணிக யூனிடகறை ்பத்து காவானில் 
கைா்ங்கியுள்ைது.

இத்திட்ம்  ்பத்து காவான் 
நகரத்தின் பிரைான இ்த்தில் நிரநைர 
குடியுரிறமறயக் குடியிருப்்பாைரகளுக்கு 
வழங்குகிைது. அதுமடடுமின்றி, 
இறையற்ை  வசதி மற்றும் மகிழச்சியான 
வாழக்றக முறைறய உறுதியளிக்கிைது.

்பத்து காவான் IKEA, கிளிப்்பா 
்்பரங்காடி, முக்கிய விறரவுச்சாறலகள் 
மற்றும் கைாழில்துறை றமயங்கள் 
்்பான்ை வசதிகளுக்கான இலகுவான 
அணுகல், நன்கு இறைக்கப்்பட் 
மற்றும் வைமான வாழக்றக அனு்பவத்றை 
உறுதிகசயகிைது.

இநைப் புதிய திட்த்தின் (கவரசா) 
கீழ அறனவரும் கசாநைமாக வீடு 
வாங்குவறை உறுதி கசயய கூடுைலான 
விறல விதிக்கப்்ப்வில்றல, என 
எஸக்பன் குழுமத்தின் ைறலவரும், 
ைறலறமச் கசயல்முறை அதிகாரியுமான 
்த்்ைா எம்.முரளி கூறினார.  

“இங்கு ்பத்து காவானில் எங்களின் 
9வது திட்மாக கவரசா அறமகிைது, 
இைன் கைா்க்க விறல ரிம370,000 
ஆகும்.

“இநை சிைநை வடிவறமக்கப்்பட் 
வீ்றமப்புத் திட்ம், வீடு  வாங்குநரகள், 
முைலீட்ாைரகள், வசதியான மற்றும் 

அதிநவீன வாழக்றக முறைறயத் 
்ைடும் கைாழில் வல்லுநரகள் மற்றும் 
க்பற்்ைாரகளுக்கு சிைநை ைைமாக 
திகழும்,” என்று ்பத்து காவான், கவரசா 
திட்த்  திைப்பு விழாவின் ்்பாது முரளி 
ைனது உறரயில் இவ்வாறு கூறினார.

கவரசா என்்பது எஸக்பன் 
மற்றும் இகா்னா ரீக்யல், ஏ.வி.சி           
நிறுவனங்களுக்கு இற்யிலான ஒரு 
கூடடு முயற்சியாகும். இது இநை 

கைாறல்நாக்கு நகரப்புை நிலப்்பரப்பில் 
4வது குடியிருப்பு ் மம்்பாட்ாக திகழகிைது.

முன்னைாக விழாறவ 
அதிகாரப்பூரவமாகத் கைா்க்கி றவத்ை 
முைலறமச்சர ்மைகு சாவ் ககான் 
இ்யாவ், ்பத்து காவான் நிலப்்பரப்பில் 
சிைநை ்மம்்பாடடுப் ்பங்களிப்பிற்காக 
எஸக்பன் மற்றும் இகா்னா ரீக்யல் 
நிறுவனங்கறைப் ்பாராடடினார.

"கவரசாவின் திைப்பு விழா புதுறம 

மற்றும் சிைப்பின் கலங்கறர விைக்கமாக 
அறமகிைது, இது வாழக்றகத் ைரத்றை 
உயரத்துவைற்கும் சிைநை சமூகங்கறை 
வைரப்்பைற்கும் மாநிலத்தின் 
உறுதிப்்பாடடின் அற்யாைமாகும்.

இத்திட்ம், 247 ஏக்கர 
நிலப்்பரப்்பைவில் எஸக்பன் விஷன் 
சிடடியின் 5 ஏக்கர நிலத்தில் 
கட்ப்்படுகிைது.

இத்திட்த்தில் முறை்ய பிைாக் ‘எ’ 
மற்றும் ‘பி’ என இரணடு கடடி்ங்கள் 
இருக்கிைது. இரணடு கடடி்ங்களிலும் 
உள்ை யூனிடகள் ஒவ்கவான்றும் 703 
சதுர அடி அைவில் உள்ைன.

க்நை ஆணடு கவளியி்ப்்பட் 
ஒரு அறிக்றகயின்்படி, பிைாக் A-ல் 50 
சைவீைத்திற்கும் ்மல் கடடுமானப் ்பணி 
நிறைவற்நதுள்ைது.

இநை நிகழச்சியில் மாநில வீடடுவசதி 
மற்றும் சுற்றுச்சூழல் ஆடசிக்குழு 
உறுப்பினர ்த்்ைா� சுநைராெூ, 
மாநில உள்ைாடசி, நகரப்புை மற்றும் 
கிராமப்புை திட்மி்ல் ஆடசிக்குழு 
உறுப்பினர   ்ெசன் எங் மூய லாய, 
எஸக்பன் குழுமத்தின் ைறலவரும் 
நிரவாக இயக்குனருமான ்த்்ைா� 
நசீர ஆரிிஃப், கச்பராங் பிறை மாநகர 
கழகத் ைறலவர ்மயர ்த்்ைா அசார 
அரஷாத் மற்றும் பினாங்கு ்மம்்பாடடுக் 
கழகத் (PDC) ைறலறம நிரவாக 
அதிகாரி ்த்்ைா அஜிஸ ்பாக்கார 
ஆகி்யார கலநது ககாண்னர.

்ைரவாக பினாங்கு திகழகிைது,” என்று 
ெக்தீப் ைனது உறரயில் கூறினார.

கைாழில்துறை ஆட்்ா்மஷன், 
வாகனம், குறைக்க்த்தி மற்றும் க்பாது 
மின்னணுவியல் சநறை உட்ப் ்பல்்வறு 
கைாழில்களில் விரிவான தீரவுகறை 
வழங்கும் நிறுவனமாக கீறசட அறமகிைது.

மாைவரகளுக்கான ஸகைம் 
(அறிவியல், கைாழில்நுட்பம், க்பாறியியல் 
மற்றும் கணிைம்) திட்ங்களில் அைன் 
ஈடு்பாடடிற்காகவும், பினாங்கு டிஜிட்ல் 
நூலகம் அறமப்்பைற்கு வழங்கிய 
்பங்களிப்பிற்கும் கீறசடற்ப் ்பாராடடினார.

பினாங்கு மாநில அரசாங்கம், மற்ை 
மாநிலங்கறை வி் அறிவியல் மற்றும் 
கைாழில்நுட்பத்றை உள்ை்க்கிய 
கிட்த்ைட் 120 முன்முயற்சிகறை 
கசயல்்படுத்தியுள்ைது. 500,000 
மாைவரகளின் ்பங்்கற்பு்ன் 2,500 
ஸகைம்  நிகழச்சிகறை ந்த்தியைாகவும் 
ெக்தீப் ்பகிரநது ககாண்ார.

"கீறசட ்பள்ளி மாைவரகளின் 
்மம்்பாடடுக்கு  அைன் ஈடு்பாடற்த் 
கைா்ரநது வழங்குவைற்குப் ்பாராடடினார.  
கீறசட நிறுவனம் சிைநை எதிரகாலத்றை 
உருவாக்கும்,” என்று ெக்தீப் கூறினார.

"நாங்கள் மாநில அரசின் கைா்ரச்சியான 
ஆைரறவ எதிர்பாரக்கி்ைாம்," என்று அவர 
கூறினார.

கீறசட அடுத்ை ைறலமுறைக்கான 
ஸகைம் மாைவரகறை உருவாக்கி 
வருகிைது. இைனால் அவரகள் 
கைாழிலாைரகள் மடடுமல்ல, உலகின் 
எதிரகால விஞ்ானிகைாகவும் திகழ 
வழிவகுக்கும் என்று மனிை வை துறை 
ைறலவர அமண்ா சி்யாங் கூறினார.

“கீறசடடில், எங்களுக்கு நிறைய 

இேண்ாம் துமை முதலமமச்சர் ஜகதீப் சிங் டிம�ா கீம்சட் நிறுவனத்தின் த�ாரிப்பு�மைப் 
பார்மவயிட்்ார் (உ்ன் கீம்சட் நிறுவன அதி�ாரி�ள்).

பினாங்கு மாநில முதலமமச்சர் ்சாவ் க�ான் இம�ாவ், ஆட்சிககுழு உறுப்பினர்�ைான ்த்மதா� 
சுந்தோஜு, கஜ்சன் எங் மமாய் லாய்,  எஸகபன் குழுமத்தின் தமலவரும், தமலமமச க்ச�ல்முமற 
அதி�ாரியுமான ்த்மதா எம்.முேளி மற்றும் முககி� பிேமு�ர்�ள் கவர்்சா திட்்த்திமன 
அதி�ாேப்பூர்வமா� கதா்ங்கி மவத்தனர்.

உலகைாவிய க்பாறுப்புகள் உள்ைன; 
எங்கள் R&D க்பாறியாைரகள் ்பலர உலகம் 
முழுவதும் விற்கப்்படும் க்பாருடகளுக்குப் 
்பங்களிக்கின்ைனர. என்வ, இநை 
மாைவரகள் ம்லசியாவிற்கு 
மடடுமின்றி, உலகத்துக்்க வருங்கால 
விஞ்ானிகைாகவும் வைர முடியும், ”என்று 
சி்யாங் கூறினார.
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槟州发展迈向新里程碑，The Light City 的槟城
滨海会展中心（PWCC）日前举行封顶仪式，预料
竣工后将助力槟州旅游及会议、激励、大会和展览
（MICE）领域的发展。

槟州首长曹观友表示，PWCC位于城市核心的战
略性位置，加上对未来轻快铁的预期，象征着槟州
对可达性和繁荣发展的承诺。 而有关工程预计在明
年第二季竣工。

他指出，PWCC拥有庞大建筑面积（GFA）和先
进设施，凸显槟州致力于提供世界一流的基设，使
槟州成为举办各种具有影响力活动的优先选择。

“众所周知，槟州是一个文化大熔炉，PWCC拥抱
这种多样性，其设计元素从建筑到活动空间，都融
入了我们丰富的文化遗产。”

对于槟州是否有如是需求量，他说，槟城国际会
展中心多年来取得令人鼓舞的反响，相信槟州仍有
空间予上述世界级的会展中心。

他解释，吸引更多国际性社会及商业活动的到
来，以及世界级的设施，犹如鸡与蛋哪个先的问

题，因此具备一流的设施想必可吸引更多活动。
他也说，州政府致力于提升基设，以助刺激经

济增长、吸引投资及留住人才，符合槟城2030愿
景，将槟州打造为投资者、游客等的首选之地。

他 续 说 ， 州 政 府 将 通 过 槟 州 交 通 大 蓝 图
（PTMP）等举措来增强槟州的公共交通生态系
统，尤其是轻快铁计划。

李振辉：料成州最大展场
The Light City 发展计划是 IJM Corporation 和

新加坡鹏瑞利控股私人有限公司（Perennial）所
联营,并由 IJM Perennial 发展有限公司一手策划。

IJM首席执行员兼董事经理李振辉说，PWCC
总建筑面积超过33万平方英尺，预料将成为槟城
最大的会展场地，采用创新设计以支持各种活
动。

滨海会展中心封顶 
首长：槟可迎来更多国际活动

“PWCC是一个现代化及先进的场所，旨在促进本地和
国际社区的联系、合作和创新，为槟州的活力和经济增
长做出积极贡献。”

潘锡源：槟州前景看悄
鹏瑞利执行主席兼首席执行员潘锡源则说，PWCC将

是槟州最大的会展中心，也是The Light City 的核心，有
助于槟州会展和旅游业的成长。

他补充，该计划始于约4年前，也面对疫情的挑战，
然而以长远眼光看到我国，尤其是槟州作为经济发动
机，政府在商业及投资方面的大力支持，吸引不少电子
及半导体投资进驻。

出席者尚有槟州行政议员黄汉伟、林秀琴、再里尔、
槟州议员陈汇萍、槟岛市议员邓智伟、林伟伦、阿都拉
迪等。

槟城滨海会展中心举行封顶仪式，曹观友（左5）与嘉宾
见证历史一刻。

槟城滨海会展中心概念图。

槟城滨海会展中心工程，预计在明年第二季竣工。
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槟 州 地 方 政 府 及 城 乡 规 划
事务委员会主席方美铼指出，
槟 岛 市 政 厅 目 前 正 着 手 草 拟
《2035年槟岛市政厅地方蓝图
草案》（DRT MBPP 2035），
以取代去年被取消的《2030年
槟岛地方蓝图草案》。

他表示，《2030年槟岛地方
蓝图草案》在2022年向民众公
开展示时，因受到非政府组织
及反对党抨击错误百出而被取
消。

“早前因有97%民众反映，
他们没参与2030年槟岛地方蓝
图草案，而要求重新草拟这份
槟岛地方蓝图。”

“我们将以最新元素来草拟
2035年槟岛市议厅地方蓝图草
案，包括涵盖南部填海、轻快
铁等已获批准的发展计划。”

他日前推介《2035年槟岛市
议厅地方蓝图草案》前期咨询
及宣布计划时，如是指出。

他 指 出 ， 这 只 是 前 期 的 咨
询及宣传工作，之后还有许多
阶段必须进行，并会在2035年
槟岛市议厅地方蓝图草案出炉
后，公开展示及咨询民众等。

“我知道很多非政府组织在
期 待 槟 岛 地 方 蓝 图 的 出 炉 ，

今天推介的前期咨询及宣传计
划，是要确保公众和利益相关
者直接参与槟岛市政厅将制定
的地方蓝图。”

冀制定最佳地方规划
他提及，槟州政府希望透过

普遍和人性化的规划理念，制
定最佳、全面和可行的地方规
划，这有助于州政府和槟岛市
政厅做出快速和准确的决策，
从而更有效地发展环境。

他呼吁民众参与2035年槟岛
市政厅地方蓝图草案的前期咨
询 及 宣 传 计 划 ， 并 提 出 意 见
和想法，以便将来制定的蓝图
能够考虑槟州居民的意见和想
法。

市长：草拟工作需约一年
槟 岛 市 长 拿 督 拉 詹 德 兰 指

出，2035年槟岛市议厅地方蓝
图草案的草拟工作需约一年时
间。

他说，根据1976年城乡规
划法第12条文，在准备地方蓝
图草案之前，该厅必须进行初
步宣传，以告知公众和利益相
关者该厅正在准备地方蓝图草

案，并让民众初步了解地区的
问题、潜力和发展方向。

“ 地 方 蓝 图 是 一 份 包 含 开
发 建 议 图 和 实 施 指 南 ， 用 于
指 导 地 方 规 划 当 局 区 域 的 开
发 ， 还 包 括 政 策 、 主 要 策
略 、 结 构 规 划 ， 并 确 定 主 要
项 目 和 计 划 ， 以 实 现 更 强 有

力和可持续的发展目的。”
他 强 调 说 ， 目 前 这 份 地 方

蓝 图 草 案 还 在 准 备 的 阶 段 ，
一 旦 完 成 后 将 会 公 开 展 示 及
咨 询 民 众 、 进 行 聆 听 民 众 意
见等。

他 指 出 ， 前 期 宣 传 及 咨 询
计划于1月23日开始进行至2

月29日结束，分别在5个地点
展 示 ， 即 旧 关 仔 角 槟 岛 市 政
厅 大 厦 、 西 南 县 土 地 局 办 公
室、皇后湾广场、光大3楼及
威省市政厅大楼的门厅。

出 席 者 包 括 槟 岛 市 政 厅 秘
书 蒋 志 鸿 、 发 展 规 划 部 主 任
莫哈末巴欣及各市议员等。

槟市厅草拟《2035年地方蓝图草案》

方美铼吁民参与前期咨询及反馈

方美铼（左5）推介《2035年槟岛市议厅地方蓝图草案》前期咨询及宣布计划。

槟州社会发展及福利委员会主席
林秀琴宣佈，州政府于2月9日即年
除夕起，透过电子转账（EFT）方
式陆续发放州政府i-Se jahtera援助
金。

林 秀 琴 发 文 告 说 ， 此 次 第 1 阶 段
援助金计划惠及26万8644名合格申
请者，包括20万315名乐龄人士、1
万476名单亲妈妈、1万3937名障友
及 4 万 3 9 1 6 名 黄 金 妈 妈 ， 总 款 项 达
4828万9600令吉。

“槟州人民可从2月15日开始，浏
览i-Se jahtera网站或联繫临近的团
结 政 府 国 州 议 员 服 务 中 心 查 询
支付详情。”

她续说，至于今年1月15日
之 后 的 新 申 请 者 ， 则 会 在 今
年第2阶段发放时，才会收到
援助金。

她 指 出 ， 有 意 申 请 者 可 浏
览 i - S e j a h t e r a 网 站 h t t p s : / /
i s e j a h t e r a . p e n a n g . g o v . m y /
注册。如往年一样，新申请者
须在每年6月30日前完成注册，
方可获得援助金。

“ 槟 州 政 府 呼 吁 所 有 合 格 的
申 请 者 ， 无 论 是 现 有 的 还 是 新
的 申 请 者 ， 确 保 银 行 户 口 处 于
活 跃 状 态 ， 以 确 保 顺 利 获 得

i-Sejahtera计划的援助金。”
她续说，对于乐龄回馈金、单亲

妈妈或残障人士援助金计划的申请
者，若基于特殊原因而无法开设银
行账户，他们可使用i-Sejahtera系
统中注册为合法继承人的银行账户
领取援助金。

“ 黄 金 妈 妈 们 亦 可 选 择
使 用 丈 夫 的 银 行 账 

户接收每年100令吉援助金。”
林秀琴指出，州政府自2010年透过

槟州援助金计划（i-Sejahtera）援助人
民。从起初乐龄人士回馈金，扩大至
单亲妈妈援助金、黄金妈妈援助金、 
残障人士援助金，还有新生儿援助
金。

“ 新 生 儿 援 助 金 为 一 次 性 发 放 ，
全 年 开 放 申 请 ， 1 0 0 令 吉 将 存 入
申 请 人 的 银 行 账 户 ， 另 外 1 0 0 令
吉 则 将 存 入 S S P N  P r i m e  储 蓄 计
划 的 账 户 。 ”

她 披 露 ， 2 0 1 0 年 以 来 ， 槟 州 政
府 已 为 这 些 项 目 投 入 3 亿 9 6 7 1 万
1 6 5 0 令 吉 。

“ 乐 龄 回 馈 金 、 单 亲 妈 妈 和 残
障 人 士 援 助 计 划 的 受 惠 者 一 旦 逝
世 ， 家 属 或 合 法 继 承 人 可 向 槟 州
政 府 领 取 1 0 0 0 令 吉 死 亡 抚 恤 金 。

至 今 ， 死 亡 抚 恤 金 已 惠 及 7 万
1 5 8 名 注 册 遗 属 ， 总 额 为 7 0 1 5
万 8 0 0 0 令 吉 。 ”

她 披 露 ， 总 体 而 言 ， 州 政 府
在 i - S e j a h t e r a  计 划 下 已 投 入
了 4 亿 6 6 8 6 万 9 6 5 0 令 吉 。

“ 州 政 府 持 续 关 注 槟 民 日 常
生 活 需 求 ， 确 保 福 利 援 助 覆 盖
更 多 有 需 要 的 群 体 。 ”

如 有 疑 问 ， 欢 迎 于 週 一 至 週
五 早 上 9 时 至 下 午 5 时 ， 前 往 光
大 4 6 楼 i - S e j a h t e r a 办 事 处 查
询 或 拨 打 0 4 - 6 5 0  5 6 9 9 / 5 7 0 0 。

槟i-Sejahtera援助金 
年除夕起电子转账陆续发放

林 秀 琴 （ 左 三 ） 宣佈， 州 政 府
i-Sejahtera援助金发出情况。
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威省市政厅正式推介2024年威省优先计划（SPCP 
2024），涵盖该厅2024年整体规划，打造更理想的
威省。

威省市长拿督阿兹哈说，该厅在2024年有5项专注
领域，其中包括加强清洁卫生、加强执法、增加收
入、旅游城市及运动城市。

他透露，2024年威省优先计划共有86个项目，以
及108项活动，这些项目及活动被列入10个策略项目
中。

“每一名市政厅官员和人民，都需要了解市政厅今
年的规划，而威省优先计划能够做为一个参考，让
大家跟随脚步，共创更宜居的威省。”

他是于日前在威省市政厅例常会议后，推介上述
计划时这么指出。

另外，他透露，威省市政厅将于今年，针对威省
旅游潜力做出研究及拟定行动计划，以冀能够推广
威省的旅游产业。

“威省富有自然生态资源，如海边、河流及红树林
等，同时，在历史、文化艺术及遗产方面也颇有独
特之处，是难得的旅游产品。”

他说，上述行动计划将成为推动威省旅游业的指
标，并与州政府、旅游业者及私人界等领域，共同
为威省旅游业带来飞跃性的成长。

“这项计划将从今年5月份开始，截至明年12月，
共19个月的时间，我们也欢迎来自各界提出的合
作、建议及看法，以优化整体的内容。”

打造更理想环境 
威省市厅推介优先计划

威省市厅推介2024年威省优先计划，涵盖全年整体规划，打造更理想的威省。

从3月1日开始，在旧关仔角路（Jalan Padang 
Kota Lama）举办活动的主办单位，将被征收场
地行政及维护费用。

槟岛市政厅基设及交通常务委员会交替主席陈
伟俊日前在市厅例常会议时，如是表示。

他说，该场地收费主要分为3个制度，除了联
邦政府、州政府及地方政府使用该场地举办活动
可豁免缴付行政及维护费用，其余单位皆需缴付
上述费用。

据了解，市厅过去是没有向在相关地点举办活
动的私人界收取场地租用费用，然而该处基设在
相关活动期间屡被破坏。

为此，市厅需采取一定措施保护及维修基设，
因而推动上述措施，主要是希望主办单位能肩负
起维持场地基设的责任。

他较后说，该小组在制定收费前已向其他州属
地方政府取经，其中柔佛及怡保等地方政府，也
有类似租借公共场所的条例。

征收数额从2000令吉起
槟岛市政厅财务管理常务委员会交替主席邓

智伟指出，私人机构于周六或周日在上述地点举
办活动，将被征收每天3000令吉的行政及维护费
用；若是周六及周日连办2天，则为5000令吉。

若是与联邦政府、州政府、地方政府联合举办
活动，周六或周日一天的行政及维护费用为2000
令吉，而周六及周日为3000令吉。

他也说，上述2个类别，即私人机构以及与政
府联办活动的押金皆为1000令吉，而会前准备
（pre-set up）、拆除及彩排期间也是1000令吉。

他续说，确认后在活动日期的30天前取消或展

旧关仔角办活动征场地维护费 
市厅采措施避免基设屡遭破坏

延，将被征收50％费用；在活动日期的7天前取消
或展延则为100％费用。

学校交通纠察员津贴增至200
负责协助维持校门外交通秩序的学校交通纠察

员（爱心家长），站岗一个时段原本每月可获得
市政厅100令吉津贴，如今增至200令吉。

至于站岗两个时段的交通纠察员，则从每月200
令吉津贴，增加至400令吉。

槟岛市政厅基设及交通常务委员会交替主席陈
伟俊指出，该小组委员会通过此项津贴调整。

吁参与2025财政预算案问卷
市厅展开2025年财政预算案问卷调查，欢迎槟

岛市民从即日起至3月31日，踊跃参与并提出反
馈。

槟岛市长拿督拉詹德兰说，民众可浏览市厅网
页填写问卷，让当局收集更多角度的看法，确保
制定更全面的财案，使更多人民受惠。

他也说，市厅在2023年获得10项国际奖、12
项国内奖及5项国际性认证，迈入2024年，希望
市厅上下可以继续全力以赴，面对各项挑战和课
题。

在旧关仔角路举办活动的主
办单位，3月1日起将被征收
场地行政及维护费用。
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数码槟城（Digital Penang）与
DE-CIX Malaysia 携手打造槟城
互联网交换中心（Penang Internet 
E x c h a n g e ， P I X ） ， 以 促 进 数 码 连
接。

槟州首长曹观友表示，槟城互联网
交换中心编织了一幅数码锦棉，在科
技迅速发展的时代，成为槟州创新、
经济增长和基础设施发展的催化剂。

他认为，此举体现州政府在技术进
步方面的承诺，并致力于开通经济契
机的大门，将槟城定位为区域内的数
码中心，与槟城2030愿景一致。

他解释，槟城互联网交换中心将有
助于缩短互联网上数据交换的往返时
间，提高北马区互联网流量，因为无
需再经过吉隆坡和新加坡交换中心。

“我们希望随着基设和数码生态系统
的提升，将有助于吸引更多高科技及
全球商务等投资，进而创造更多就业
机会和促进槟州经济发展。”

他 日 前 出 席 槟 城 互 联 网 交 换 中 心
启 动 仪 式 时 说 ， 最 近 的 一 项 研 究 预
测，2024年至2028年间，马来西亚的
互联网用户数量将持续增长5.68%。

他续说，2022年，槟城有约99.2%人
民是互联网用户，根据PayNet的研究
结果，截至2023年10月，槟城以90%

的数码支付渗透率领先全国。
他举例，州政府通过槟城智能停车

系统等在线公共服务，促进公共互联
网的使用，而相关这些统计数据和举
措凸显了互联网在槟城的广泛采用。

哥宾星：惠及人民及企业
数码部长哥宾星说，联邦政府致力

于推进我国数码连接，如国家光纤化

与连接计划（NFCP和国家数码网络
计划（JENDELA）等措施，以建立更
完善的数码基础设施，惠及人民及企
业。

他续说，国家数字身分（MyDigital 
ID）系统和主要数据库（PADU）等
举措，也是被视为迈向数码化的催化
剂之一，同时该部将着手在各政府服
务中利用AI技术，以提高服务质量。

“槟城互联网交换中心将在经济增长
发挥重要作用，借此吸引投资并促进
科技发展，将槟城定位为区域数字领
域的关键参与者。这与我国的议程完
美契合，实现数码连接，走在数码革
命前沿。”

他引述数据表示，东南亚的数码化
应用正持续增长，估计有约3.5亿互联
网用户，而连接性的激增对经济发展
将产生直接影响，为企业进入更广泛
的地区提供契机。

黄光明：数字生态系统重大进展
数码槟城首席执行员黄光明认为，

槟城互联网交换中心的创立，代表了
数码槟城致力于打造蓬勃数字生态系
统的重大进展。

他解释，增强连接性和降低延时，
不仅有助于提升槟城人民的互联网用
户体验，同时使本地初创企业能够充
分利用数码技术的潜力 。

出席者尚有槟州行政议员再里尔、
大马数码经济机构（MDEC）首席执
行员马哈蒂尔、槟州发展机构首席执
行员拿督阿兹峇卡、DE-CIX首席执行
员兼DE-CIX Group AG董事会主席伊
沃伊万诺夫、DE-CIX Malaysia董事会
成员王荣耀等。

由 槟 城 光 大 圆 顶 科 学 馆 主 办 的 
Innospark创新及挑战活动，获得来
自槟州46所各源流小学，共1390名学
生参与，反应令人鼓舞。

槟州第二副首长佳日星表示，这
是一项开创性举措，旨在激发年轻
一代对科技和创新的热情。

“这不仅仅是一个计划，更是一个
催化剂。我们的使 命 是 通
过 举 办 创 新 项 目 和
挑战，来激发 学 生
对 STEM 的兴
趣。”

他表示，槟州拥有东方硅谷的美
誉，在电子电气、制造业方面的优
越成绩有目共睹，因此州政府向来
致力于推动有关STEM（科学、技
术、工程、数学）领域的发展。

因此，他鼓励学生们把握机会，
学好STEM方面的知识和技巧，以应
对这大环境的挑战。

他 指 出 ， 单 是 在 槟 州 ， 就 有 数
个很好的平台让学生们参与，如：
槟 城 圆 顶 科 学 馆 （ T e c h 

D o m e ） 、 槟 城 科 学 圈 （ P e n a n g 
Science Cluster）、槟城数学平台
（Penang Math Platform）等等。

他说，上述Innospark创新及挑战
活动，显示了STEM 教育方式上的转
变，证明了 STEM 并不是顶尖学生
的专利；而是开放予对STEM有兴趣
的人。

当天参与作品展出的学校有：敬
群小学、真光小学、励华小学、平民
小学、中华小学、华都村华小、中华
三校、峇都加湾淡小、柔府国小、双
溪浮油国小、峇都丁宜国小。

出席者包括： 槟城光大圆顶科学
馆首席执行员邱武威、槟州STEM总
经理郑焯荣。

槟互联网交换中心成立 
首长：推动经济增长和基设发展

槟互联网交换中心推介礼，左起：峇拉蒂、黄光明、再里尔、曹观友、哥宾
星、王荣耀、伊沃伊万诺夫。

Innospark创新挑战反应鼓舞
佳日星：激发学生科技创新热诚

Innospark创新及挑战，1390名学生参与，反应令人鼓舞。

参 与 学 生 展
示 她 们 的 作
品。
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报导李佳盈
摄影Ahmad Adil Muhamad

面对种种挑战，商业潜水
员逆流而行，争分夺秒完成
北赖河底水管维修工程，助
力槟州水供早日恢复。

商业潜水是潜水的诸多类
别 之 一 ， 主
要 从 事 水
下打捞、
工业、建
筑、维护
等工作。

来 自
A B M C 

Synergy有限公司的苏勇钦少
尉（48岁）及阿米鲁（40岁）
就是其中的佼佼者。

他们一行14人在近期发生
的北赖河底水管爆裂事件中
全力以赴，排除万难，尽量
确保个人安全之余，加速完
成维修及加固工作。

苏勇钦：急流和能
见度是大挑战

苏勇钦指出，执行
北赖河底水管维修及
加固工作时，面对最
大的挑战就是急流和
能见度。

“在能见度几乎为零
的情况下，我们只能靠
手摸索，相当于用
手 指 充 当 我 们
的 ‘ 眼 睛 ’ ， 谨
慎行事。”

他举例，
进 行 水 下
切 割

（underwater cutting）时，由
于河底能见度低，就由他检
查破裂处，搭档阿米鲁则负
责切割，以降低风险。

“若两人都在切割，或有被
火花溅到的风险，所以我检
查了，就引导他的手到破裂
处，之后我便往后些并敲打
气瓶，他听到声音后才开始

切割。”
“因为能见度为零，

他就需要用手指顶着
切割棒，慢慢开始切
割。有时候感觉火花
就在脸旁，一不小心
也可能会切到自己

的手指。”

他续说，水下切割或有触
电的感觉，因此潜水员需穿
手套及适当服装保护自己，
而 放 在 船 上 的 发 电 机 电 压
220V，经过直流（DC）转换
为110V。

“ 不 能 再 低 了 ， 否 则 到 水
下，就难以进行切割。”

阿米鲁：完成工作才想
到或有鳄鱼

阿米鲁说，在北赖河水管
维修工程中，选择使用夹具
（clamps）是因为这个方式
较为快速有效。

不 过 ， 维 修 需 要 一 些 器
材，他们先行策划，通过浮
升袋（lifting bag）承载重
物，减轻工作负担。

他 解 释 ， 水 中 不 同 于 陆
地，潜水员难以直接把器材
杠下水，因此采用浮升袋，
到预定地方后慢慢释放里面
的空气，再由潜水员引着下
去。

他 续 说 ， 潜 水 员 分 批 下
水再进行轮换。虽然能见度
低带来挑战，但也让他们更
集中精力，同时尽量促进沟
通，水上也安排人员监督，
顾全大局。

在 水 下 作 业 ， 难 免 会 面
对野生动物来袭的风险。不
过，他笑言，“在完成北赖河
的工作后，我才看到河中可
能有鳄鱼的告示牌。”

无 论 如 何 ， 他 说 ， 一 般
上 ， 鳄 鱼 不 会 袭 击 人 ， 除
非鳄鱼受伤或者食物不足。

惟 ， 若 潜 水 员 在 水 中 受 伤
了，就要即刻上岸以免野生
动物闻血而来。

希望更多人加入潜水行列
兴 趣 使 然 ， 两 人 投 入 潜

水 行 业 已 有 超 过 2 0 年 ， 从
休 闲 潜 水 到 商 业 潜 水 ， 经
验 丰 富 的 他 们 也 成 为 潜 水
教 练 ， 带 领 更 多 潜 水 爱 好
者加入行列。

他 们 异 口 同 声 地 说 ， 休
闲 潜 水 不 会 太 难 ， 重 要 的
是 适 应 通 过 嘴 部 呼 吸 ， 因
为 在 陆 地 上 人 们 是 自 发 性
地 用 鼻 子 做 吸 气 及 吐 气 动
作。

“ 在 完 成 休 闲 潜 水 训 练
后 ， 若 感 兴 趣 ， 才 继 续 朝
商业潜水迈进。”

苏 勇 钦 是 于 1 9 9 8 年 走 上
休 闲 潜 水 的 道 路 ， 当 时 主
要 是 因 为 喜 欢 在 水 下 欣 赏
鱼 类 、 珊 瑚 ， 担 任 休 闲 潜
水 教 练 后 ， 也 逐 渐 提 升 自
己，学习商业潜水。

来 自 霹 雳 红 土 坎 的 阿
米 鲁 ， 出 身 在 渔 民 之 家 ，
看 着 渔 民 面 对 引 擎 掉 入 海
中 、 船 只 沉 没 等 问 题 ， 如
今 他 回 馈 社 会 ， 为 渔 民 提
供义务服务。

随 着 北 赖 河 任 务 的 完
成 ， 他 们 计 划 展 开 清 除 “ 鬼
网”（Ghost net）行动，同
时 运 用 科 技 进 行 直 播 ， 以
期提升民众对此的认知。

“ 这 就 是 兴 趣 ， 欢 迎 更 多
人加入，感受潜水乐趣。”

商业潜水员逆流而行 
致力完成北赖河
底水管维修工程

潜水员与地勤人员需紧密合作才能
把工作办好。

潜入一片黑暗的水中作业，需要有过人的勇气与技术。

苏勇钦（左）
与阿米鲁 在
北赖河水管维
修工程中合作
无间。
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槟州绿色机构与Riiicycle 
Tech 私人有限公司合作，举
办“I am EcoChamps”资源回
收竞赛，旨在鼓励槟州市民
踊跃参与，为循环经济作出
贡献。

槟州房屋与环境委员会主
席拿督斯里孙达拉祖表示，
此赛事进行为期一年，并依
据季度进行四轮比赛，即每
三个月进行一轮比赛。

“目前，首轮的比赛已经拉
开序幕，即2024年1月8日开始
至3月31日结束。有兴趣参与
的槟州市民，只需注册为槟
州绿色公民，就可参加这项

比赛。”

陈美玲：所有参赛者可
幸运抽奖

槟州绿色机构总经理陈美
玲指出，首轮比赛设有15份
奖项，参与者只要通过使用
Riiicycle手机应用程序进行资
源税后，回收量最多的前5名
参赛者者，每人将获得150令
吉的现金奖励。

“同时10名幸运的参赛者可
获得75令吉作为奖励。”

她说，所有参赛者都可参
与幸运抽奖，并根据他们将
回收物品送往回收的天数，

作为幸运抽奖的机会数额。
槟 城 绿 色 机 构 同 事 也 准

备特别大奖给最幸运的参赛
者，而所有参赛者在每轮比
赛中只可获得一份奖励。

她 补 充 ， 比 赛 期 间 ， 所
有参赛者可将回收物品送到 
Riiicycle 在各地设立的回收
站，即海峡岸广场、槟城国
际会展忠心（SPICE Arena）
、柔府汽车城、Trash Free 
Penang回收站、班台摩烈乡
管会和丹绒武雅乡管会回收
站。

周振发：去年取得20吨
回收资源

此外， Riiicycle Tech 私人
有限公司创办人周振发则则
表示，通过该公司设立的资
源回收站，他们在2023年成
功收取20吨的资源。

他说，使用他们的手机应
用程序进行资源回收，可以
累积分数，然后再换成消费
券。

出席者包括：Riiicycle Tech 
私人有限公司经理蔡允云。

绿色奖掖和奖项2月接受
申请

另一方面，槟州绿色机构
所举办的2024年绿色奖掖和
奖项，将于2月份开始接受申
请。今年所设有的奖掖和奖
项包括：

1. 槟州绿色奖掖：a）槟州
绿色办公室认证、b) 槟州绿
色幼儿园奖掖、c）槟州绿色
活动奖掖、d）厨余管理挑战
奖掖。

2. 槟州绿色奖项：a）槟州
绿色新闻奖、b）槟州绿色学
校奖。

槟州绿色办公室认证、槟
州绿色学校奖、槟州绿色活
动奖掖、及厨余管理挑战奖
掖，报名日期为2月15日至7
月31日。

槟 州 绿 色 幼 儿 园 奖 掖 的
报名日期为2月15日至5月31
日。

槟 州 绿 色 新 闻 奖 报 名 日
期，则3月1日至6月30日。

欲 知 更 多 详 情 ， 请 浏 览
槟州绿色机构网站和社交媒
体。

全 槟 最 大 的 绿 色 甲 级 办 公 楼
Capstone Corporate Suite正式在威南峇
都加湾卫星市动土，预计在2027年竣
工，并提供多达395个甲级办公室单位
满足市场需求。

这座高达36层楼的办公楼就坐落于
新欣名牌城（Design Village）旁，并
由PE Land注资5亿令吉开发，以冀能
够成为区内首座符合绿色理念的甲级
办公楼。

槟州首长曹观友是于日前为有关计
划主持动土礼，他在会上表示，得益
于槟州制造业不断进步，州内办公楼
的需求也逐渐增加，以支持跨国公司
及相关企业在槟州的业务发展。

“这些跨国公司把办公室设立在这
里，除了支援相关企业在区域性甚至
是国际的业务，有者甚至做为总部使
用，目前槟州发展机构在槟岛进行着
办公楼计划，我们也欢迎私人界针对
这项领域的投资，以负荷市场对这项
产品的需求。”

他 也 说 ， 此 项 计 划 的 进 行 也 标 志
着峇都加湾，正式迈向永续性发展生
态系统，除了生活和休闲外，也是创

业、吸引投资和促进经济活力的主要
目的地。

另外，首长透露，槟州经济近年来
显着增长，国内生产总值在2022年达
到1120亿令吉，同比增长13%，2022年
出口总额更达到前所未有的4630亿令
吉，占全国总额的30%。

他说，2023 年同样维持增长趋势，
从 1 月至 9 月，槟城各行业的批准投
资总额达到 449 亿令吉，这些投资主
要来自制造业、服务业和主要产业。

值得一提的是，批准制造业的外资
投资额达到358亿令吉， 巩固了其作
为国家制造业外资投资主要贡献者的

地位。
“我也期待 2024 年全球技术周期复

苏之际，槟城的完善工业生态系统将
继续吸引投资， 州政府也将随时准
备 ， 支 持 工 业 和 企 业 不 断 增 长 的 需
求。”

此外，他强调，槟州政府将继续创
造利商环境，当局将通过槟城交通大
蓝图、峇六拜轻快铁计划和争取中央
政府支援交通解决方案等举措，来完
善州内基本设施建设。

“至于州内的供水和电力安全，我们
与霹雳州政府正积极促成霹雳槟城供
水计划， 在电力供应方面，一项耗资
5亿令吉的项目也在进行中，这也显示
槟州对加强基设的重视。”

他 指 出 ， 槟 州 也 重 视 可 持 续 发
展 和 科 学 、 科 技 、 工 程 及 数 学 举 措
（STEM），通过多项努力旨在丰富州
内人才库，为工业发展做出贡献，并
实现槟城2030愿景“重家庭、拥绿地、
精明州、耀全国”承诺。

是项活动出席者包括槟州行政议员
方美铼、PE控股总执行长林美君及槟
州首长政治秘书刘敬亿等嘉宾。

全槟首座绿色甲级办公楼 
Capstone Corporate Suite动土

槟首长曹观友为绿色甲级办公楼Capstone Corporate Suite，主持动土仪式。

“I am EcoChamps”
资源回收竞赛

孙达拉祖吁槟民为循环经济贡献

蔡允云（左起）、陈美玲、孙达拉祖及周振发，一同推介资源
回收竞赛。

“I am EcoChamps”资源回收竞赛。
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槟州旅游及创意经济行政议员黄汉
伟表示，为促进槟城旅游业的繁荣，
槟州旅游及创意经济行政议员办公室
正全力加强槟城的国际航线网络，为
槟城旅游业注入新的活力。2024年放
眼增加3个直飞槟城的新国际航线即印
度, 中国上海及阿拉伯联合酋长国迪拜. 
现今, 有13个城市有国际航线直航飞往
槟城.

在2024年1月初，黄汉伟率领槟城旅
游界代表团访问中国厦门市, 与厦门
航空一起联办市场推广活动. 黄汉伟亦
到厦门航空总部会见厦航高层进一步
加强2023年9月新开通的厦门至槟城航

线，并双方表示将进一步合作拓展这
一联接马中空中桥梁的重要航线。

接着于一月中, 黄汉伟亲临印度新德
里靛蓝航空（IndiGo）总部积极探索
开拓从印度直飞槟城的航班，为来自
马印两地的游客提供更加便捷的旅行
选择。黄汉伟亦与槟州会展中心团队
在印度孟买,新德里,真奈及柯钦4个印
度城市会见当地旅游界代表, 推介槟城
旅游及会展资源。

与此同时，槟州政府团队也正积极
与来自中国华东地区上海飞往槟城的
航空公司洽谈, 以开拓上海直飞槟城
的新航线，以进一步巩固与中国市场

的合作。黄汉伟在2023年9月出席上海
ITB旅遊展时亲自拜访上海东方航空公
司总部及上海吉祥航空公司总部.

黄汉伟还表示，他已经派遣槟城坏
球机构总执行长黄茁原及团队到阿拉
伯联合酋长国迪拜会见Flydubai航空公
司高层、与在2月开通迪拜飞往槟城的
新航綫进行配合，以扩大槟城在中东
地区的航空连接。

截至2023年底，国际航线飞往槟城
的城市包括新加坡, 泰国曼谷、 普吉

岛 、 中 国 广 州 、 厦 门 、 香 港 、 印 尼
棉兰、雅加达、泗水、班达亚齐、台
北、越南胡志明市、卡塔尔多哈等13
个城市的国际航班。

黄汉伟强调，这些国际航线的增加
对槟城旅游业具有重要意义。它不仅
为国际游客提供更多选择，也为北马
居民提供更加便利的出行方式。这不
仅有助于槟城巩固其作为亚州旅游胜
地的地位，同时也为槟城经济的繁荣
做出了积极贡献。

槟州旅游及创意经济行政议员黄
汉伟指出，槟城邮轮旅游在疫情后强
势回归。根据2023年的数据，有57万
3178名国际游客乘坐邮轮抵槟，这一
数字较2022年的43万9012人次增长了
30.56%；与2019年的40万9943人次相
比，增长了39.82%。这一显着的反弹
显示着槟城的邮轮旅游业不仅仅回到
疫情前水平，更是超越了疫情前的表
现。

他发声明说，回顾2022年，槟城
瑞典咸游轮码头（Swettenham Pier 
Cruise Terminal）迎来了84艘国际
船舶，而这一数字在2023年经历了
显着增长，达到了156艘，涨幅高达
85.71%。前来槟城的邮轮以及乘坐邮
轮抵槟的国际游客数量的增长不仅反
映了槟城邮轮旅游行业的蓬勃发展，
更是突显了槟城作为首选游轮目的地
日益增长的吸引力。

瑞典咸游轮码头扩建容纳更多
游客

槟城瑞典咸游轮码头的扩建，旨在

容纳更大型游轮，同时可以容纳多达
1万2000名乘客, 并成功实现了两艘超
大型船舶同时靠泊，总长度约为700
米，创下了历史性的里程碑。这一战
略举措不仅增强了该码头的吞吐能
力，还将槟城定位为国际邮轮公司理
想而宜人的中转站。对世界级设施的
承诺反映了槟城致力于为邮轮运营商
和乘客提供流畅愉悦的体验。

于2023年，前十大抵槟的邮轮旅客
的国籍展示了来自世界各地的多元化
旅行者。新加坡位居榜首，紧随其后
的是印度和印尼，突显出亚洲国家
对邮轮度假日益增长的兴趣。菲律宾
位居第四，突显了东南亚国家中邮轮
日益受欢迎的趋势。中国和美国分别
占据第五和第六的位置。韩国位列第
七，显示出东亚游客在邮轮业中的强
大存在感。泰国、澳洲以及其他非英
联邦国家的类别填补了榜单的余下部
分，展示了邮轮度假在不同大陆上的
国际吸引力。

总 体 而 言 ， 这 些 数 据 栩 栩 如 生
地展现了瑞典咸游轮码头的显着增

长，彰显了其强劲的疫情后复苏、
国际船舶流量的增加以及乘客数量
的激增。槟城热切期盼在2024年迎来

空前数量的邮轮旅游旅客，进一步
巩固其作为全球邮轮旅游业重要目
的地的地位。

黄汉伟：加强槟国际航线网络 
推动槟城旅游业发展

2023年游客人数大幅增长
槟邮轮旅游疫后强势回归

槟城邮轮旅游前
景备受看好。

槟城厦门开通直飞后，带来众多中国游客。

黄汉伟在中国厦门航
空总部与厦门航空公
司副总经理黄国辉会
晤交流。
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马 来 西 亚 中 国 总 商 会 槟
州分会礼貌拜会槟州首席部
长曹观友，双方进行交流，
同时配合马中建交50周年庆
典，寻求槟州政府的支持，
让马中友谊之光继续绽放，
为槟州经济作出贡献。

槟州首长曹观友表示，槟
州在过去两年来的中资询问
有显著的增加，这无疑是正
面的现象。首长冀望马中总
商会在未来，可引进更多的
中国外资，进而促进州内的
各方面的发展。

马中总商会槟州分会会长
拿督郑荣兴表示，槟州长久

以来都成为马中两国人文交
流的桥梁，同时马中之间多
年来的投资和合作，为槟州
经济带来显著的益处，创造
了很多的就业机会，他对槟
城未来充满信心。

出 席 者 包 括 ： 槟 州 首 长
政 治 秘 书 刘 敬 亿 、 马 中 总
商 会 槟 州 分 会 署 理 会 长 拿
督 陈 来 福 、 副 会 长 拿 督 陈
行 庆 、 曾 志 忠 、 王 世 昌 、
财 政 张 炜 明 、 副 秘 书 陈 炯
裕 、 副 财 政 林 瑞 文 、 公 关
主 任 郑 建 炜 、 副 商 务 主 任
郑 暐 章 、 理 事 王 顺 源 、 方
瑞荣及叶福鏻。

配合马中建交50周年，槟城青年发展机
构将主办 2024年《情牵中马，舞动槟城》
北马区传统舞蹈比赛，欢迎有兴趣舞者报
名参加。

这项比赛是由槟州政府及中华人民共和
国驻槟城总领事馆为主催单位，比赛宗旨
是为了推动北马区传统舞蹈创作和提高传
统舞蹈表演艺术水平，发掘、鼓励优秀编
创、表演人才，促进马来西亚各族文化的
进一步繁荣和发展。

槟州青年与体育发展事务委员会主席魏
子森说，这项比赛开放予所有在北马区，
即槟城、吉打、霹雳、玻璃市出生或居
住、年龄介于住15至35岁青年参加。

“希望透过此次的比赛可推动北马区舞
蹈艺术水平，促进个各族文化的繁荣与发
展

他说，比赛分别有两个组别，即独舞、
双、三人舞和群舞组，分别进行初赛和决
赛，初赛以审看录像的方式进行评选，决
赛则以现场表演的方式进行评选。

“决赛定于2024年5月11日在马来西亚理
科大学端姑赛博特拉礼堂举行，届时入场
将免费开放予大众出席。”

有意报名参加的青年可以通过https://

docs.google.com/forms/d/e/1FAIpQLSd8f7
1DY4sd6jC4IHHNdh1mwhB1IvL_29p7fx4Z
lTx-YIkHww/viewform 报名，截止日期为2
月18日。

另外，他也表示，决赛免费开放予所有
人参与，会场预计可容纳2000人，入场券
可以通过https://howei.com/event_details/
tarianmeriahmalaysiachina2024 索取。

李捷：加强青年了解中华文化
中华人民共和国驻槟城总领事馆领事李

捷表示，这是该总领馆第三次与槟州政府
举办类似的活动，主要希望通过活动，加
强青年人对中华文化的了解。

他表示，在过去2场活动中，都为他们
留下深刻印象，尤其是青年人对中华文化
的传承，因此希望未来能有更多的交流与
合作，让这项活动成为品牌。

因此，他表示，此次的活动并非停留在
中华文化，还包括友族的文化，希望各族
青年都能够一起参加。

2月28日截止参赛视频提交
比赛报名日期为2024年1 月2 日至2024年 

2 月 18 日，参赛视频提交截止日期为2 月

魏子森：提高北马各族舞蹈水平
《情牵中马，舞动槟城》开放报名

诺莎丽娜（左起）、刘莉、李捷、魏子森、魏鉝玲及翁靖锶欢迎青年踊跃参加“情牵中
马，舞动槟城”北马区传统舞蹈比赛。

马中总商会礼貌拜会首长
盼建交50周年续为槟贡献

马中总商会槟州分会礼貌拜会曹观友，左五起陈来福、郑荣兴及曹观友。

28日 而入围决赛名单公布日期则
为4 月 1 日。

独、双、三人舞组别的比赛
作品时间不得超过5分钟；群舞
作品时间则不得超过8分钟，舞
蹈员不得超过25人。评分标准则
依据主题表现，编舞，创意，舞
技，音乐及服饰。

独舞、双人舞、三人舞比赛作

品时间不得超过 5 分钟，而群舞
作品时间不得超过8分钟，舞蹈
员最少8 人，不得超过25人。

所有参赛者都将有机会赢取总
值超过1万6000令吉的现金奖。

与会者还包括槟城青年发展机
构总经理魏鉝玲博士、槟城青年
发展机构联络官翁靖锶及诺莎丽
娜。
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报导冯芷芸
摄影Adleena Rahayu Ahmad Radzi

新年跫音近，各大市集、广场都挂
上了红彤彤的精美饰品，美轮美奂的
装饰也轮番亮相。

惟，乔治市一家经历了46年，专供
应裁缝用品包括各类纺织用品、针线
和珠串、红包封、金纸等原料的裁缝
手艺商铺，已悄悄落下帷幕。

记 者 到 访 位 于 仰 光 路 （ J a l a n 
Rangoon) 新顺利裁缝手艺商时，只
见老板一人正在货物堆中细细整理物
品，准备慢慢清空店内的物品，偶尔
接待几名熟客，并等待着新任主人接
手店铺，并赋予新生命。

新顺利裁缝手艺商的老板石嘉钦受
访时透露，自己在13岁的时候，就开
始跟着父亲打理货品，而在1977年新
顺利店铺正式开始营运，当时20岁的
他就开始跟着父亲，营业至今，已有
46年的岁月了。

传统手艺日渐式微 
新顺利裁缝手艺商悄悄谢幕

“这间店是我和妹妹石玉凤
共同打理，我是负责营运方
面的业务，而妹妹则专注于
手工上的制作与指导。”

往年店里，都会挂满妹妹
亲手折叠的新年挂饰，如灯
笼、宫灯、对联、吊饰、花
球、葫芦等，如今店铺正在
整顿休业中，店内也一片狼
藉，而若有熟客前来购买物
品，一律便宜的以人情价出
卖，令人不胜唏嘘。

虽然自己不善手工艺品的
他说，手艺商品全盛期大约
在2000年左右，那时候的生意
可说是风风火火，也盛行于
制作各种手工艺品。

“ 如 今 的 时 代 已 于 以 往 不
同 ， 年 轻 人 都 不 再 进 行 手
作，有的是玩手机及其
他娱乐，再加上各种

网络购物平台，因此传统手
艺商也不免受到影响，日渐
式微。”

石嘉钦：可以做自己喜
欢的事了

从 年 轻 工 作 至 今 的 他 坦
言 ， 要 结 束 自 己 经 营 了 大
半生的生意，确有不舍和惋
惜，但他也表示自己也想退
休养老，做自己喜欢做，但
却一直没空去做的事情。

“人生短短几十年，是时候
要休息了，而两个孩子都大
了，他们也有自己的事业，
而妹妹也已经63岁，也是到
了退休年龄，因此我们也只
能结束营业了。”

他说，若要经营这传统手
艺商，也还是可以做，但

没 办 法 大 富 大 贵 ，
只能说是可以过一
过日子的夕阳行业
了。

和 顾 客 像 老 朋
友

这么多年的手工
工艺商岁月，问他是

否曾觉得厌倦，他
答到：“不会，

因为老顾客非常多，每次老
顾客或供应商一来，就像老
朋友那样聊一聊天，就这样
一天了，也算是惬意自在。”

他说，自己遇到老顾客也
会通知他们要休业了，透过
熟客之间互相通知让更多人
知道，而他们也有在面子书
进行通知。

访问的当儿，一些顾客来
到购买手作材料时表示，自
己每年都会到这里购买新年
红包灯笼制作材料，已经连
续多年，却突然得知他们要
休业了，一时之间也不懂要
去哪里买，深感可惜。

石 嘉 钦 也 表 示 ， 谢 谢 顾
客们多年来的支持与爱戴，
大家好像老朋友那样的亲切
了。他在接待来访顾客时，
也告诉他们自己和店铺要“毕
业”了。

“ 接 下 来 这 些 物 品 若 没 办
法卖完，就会捐献给慈善机

构，而他也计划将整栋大楼
售卖予有兴趣业主，进行新
行业。

一生一灭，一枯一荣，或
许裁缝手艺商的休业，意味

着这一领域的逐渐没落，但
新旧更迭本就是世间必然的
规律，随着店铺的休业，这
或许也是石嘉钦所言，是另
一个人生新阶段的开始。

经营了46年的新顺
利裁缝手艺商，已
悄悄落下帷幕。

石嘉钦:虽结束营业
心有不舍，但是时
候 退 休 去 做 自 己
喜欢的事情了。

手工艺物品若没办法卖完，就会捐献给慈善机构。

来自美国的老顾客，趁着结业前与老板合照留念。
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报导翁懿娴
摄影邵家恩

甲辰龙年到，新春年花市场红红火火！“一桶金”掀起
购买热潮，成了顾客新春必买的心头好！

Green Plant Society （简称GPS）创办人黄
伟 伦 接 受 《 珍 珠 快 讯 》 访 问 时 指 出 ， 今 年 年 花 
 市 场 反 应 夯 ， 尤 其 是 槟 城 的 买 
 气旺盛，而今年的热销年花之一， 
 就是寓意“一桶金”的常绿乔木植

物。
“一桶金”非常容易种植且快速

生长，它有着淡绿色的叶子，在
强光下看起来是金黄色的，相信
因为这而得名“一桶金”。

年花价格稍涨不影响买气

成顾客新春必买黄 伟 龙 表 示 ， 他
们自1月中旬开始售卖各式各样的年花，而最多顾客订购的就
是“一桶金”。

对于记者询及，为何“一桶金”成了今年热销年花？他猜
测，这或许是“一桶金”属今年的风水吉祥植物摆设，而每年
他都可从顾客群中了解到，不同的年花流行趋势。

逾千品种年花供顾客选择
他指出，在GPS里拥有超过逾千种的花卉与植物供顾客选

择，其中新年期间最火红及应节的花卉，属最经典的长寿花
（Kalanchoe）、银柳(Pussy Willow)、金黄色的桔子数深受顾
客喜爱。

“尽管今年的年花价格，无可避免的因各种因素稍涨10%，
但丝毫不影响买气。而我们也办了会员优惠，只要是GPS的
会员，就可享有10%的折扣。”

他补充，由于年花买气热烈，除了门市之外，他也与团队
到各地去摆市集，而近期的就在峇都加湾及柔佛新山，各种
年花都被一扫而空。

贴心标签教顾客照料植物
购买年花，最常见的顾虑就是，买回来的年花或植物能够

耐多久？有的顾客更自嘲是植物杀手。

Green Plant Society 相当贴心，在每一个花盆中
都贴上标签，详细说明植物及花朵的性质，并教
导如何照料及浇水次数。

这也是为何顾客很喜欢到GPS购买植物，因为
店家都会毫无保留的教导顾客，让顾客懂得照顾
植物，体验种植的乐趣。

延长营业时间满足顾客需求
黄伟龙指出，年关越近，肯定会迎来最后一分

钟的抢购潮，因此他都会延长营业时间，以满足
顾的需求。而新年前数天，GPS会延长营业时间
至晚上9时。

想要了解更多资讯的读者，可浏览 Green Plant 
Society的面子书专页：https://www.facebook.
com/Greenplantsociety 。

他们平日的营业时间为上午10时至傍晚7时，
每天营业。目前GPS门市分别位于日落洞、时代
广场旁及Gurney Walk。

GPS合伙人杨燕欣（右起）、郑律媚、黄伟伦及戴志元，
手中捧着的就是经典的长寿花。

“一桶金”掀起购买
热潮，成了顾客新春

必买的心头好！

“一桶金”容易种植，它有着淡绿色的叶子，在强光下看起来是金黄色。
买个小盆栽，摆在家里增添新春气息！

小盆栽加上了趣致的新春小装饰，年味十足！

一桶金
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பினாங்கு ைமிழப்்பள்ளி�ளின் நிலப் 
பிரசசமன�ளுக்குத் தீர்வுக் �ாண  இலக்கு 

பினகாஙகு ைமிழப்்பள்ளிகளின் சிைப்புக் 
குழுத் ைறலவர ்த்்ைா� சுநைராெு 
்சாமு, பிறை சட்மன்ை உறுப்பினராகப் 
்பைவி வகிக்கும் காலக்கட்த்தில் 
்பல ைமிழப்்பள்ளிகளுக்கான நிலப் 
பிரச்சறனகறைத் தீரவுக் காண்பதில் 
உத்்வகம் ககாணடு கசயல்்படுகிைார.

மாநில வீடடுவசதி மற்றும் சுற்றுச்சூழல் 
ஆடசிக்குழு உறுப்பினருமான சுநைராெு,   
மலக்்காப் ்ைாட்த் ைமிழப்்பள்ளி,  
்மிஃபீல்ட ைமிழப்்பள்ளி மற்றும்  ெூரு 
்ைாட்த் ைமிழப்்பள்ளி ஆகிய மூன்று 
்பள்ளிகள் எதிர்நாக்கும் நிலப் 
பிரச்சறனகள் குறித்து முத்துச் கசயதிகள் 
நாளிைழ நிரு்பரகளு்ன் ்பகிரநது 
ககாண்ார.

“ெுரு ்ைாட்த் ைமிழப்்பள்ளிக்கு 
ஒரு நிலத்றை நாங்கள் அற்யாைம் 
கணடுள்்ைாம். இநநிலத்தின் விறல 
குறித்ை ் ்பச்சுவாரத்றை ந்நது வருகிைது. 
்மலும், பினாங்கு ்மம்்பாடடுக் கழகம் 
(PDC) ைற்்்பாது இநநிலத்றை மதிப்பீடு 
கசயது வருகிைது.

“இநைப் ்பள்ளியில் ைற்்்பாது சுமார 
200 மாைவரகள் ்பயில்கின்ைனர. 
இப்்பள்ளி முறையான உள்கட்றமப்பு்ன் 
மீணடும் நிரமாணிக்கப்்பட்ால் அடுத்ை 
்பருவத்தில் 500 முைல் 600 மாைவரகள் 
்சரக்கப்்படுவாரகள் என்று நாங்கள் 
எதிர்பாரக்கி்ைாம்,” என்ைார.

மலக்்காப் ்ைாட்த் ைமிழப்்பள்ளி 
மற்றும்  ்மிஃபீல்ட ைமிழப்்பள்ளி ்பற்றி 
்்பசுறகயில், சம்்பநைப்்பட் ்பள்ளிகளின் 
நில உரிறமறய மாற்றுவது குறித்து 
விவாதிப்்பைற்காக ்மம்்பாட்ாைரகறைச் 
சநதித்ைைாக சுநைராெூ கூறினார.

இநை சநதிப்பு சாைகமான முடிறவ 
அளித்துள்ைது, என கைரிவித்ைார.

“ைமிழப்்பள்ளிகறை 20-ஆம் கற்ைல் 
ைைமாக மறுசீரறமப்பு கசயய  நிதி 
திரடடுவைற்கு நிலத்தின் உரிறம க்பறுவது 
அவசியமாகும் என அவர கைரிவித்ைார.

சுநைராெுவின் அதிகாரப்பூரவ முகநூல் 
்பக்கப் ்பதிவில், ்மிஃபீல்டு ைமிழப்்பள்ளி நில 
உரிறமயாைர, ைமிழப்்பள்ளிகளின் சிைப்புக் 
குழுவினர க்பயரில், நில உரிறமறய 
மாற்ைக் ்காரி ைங்கள் இயக்குநர 
குழுவிற்கு அதிகாரப்பூரவ கடிைம் எழுை 
ஒப்புக்ககாணடுள்ைார. அ்ை்வறையில், 
மலக்்காப் ்ைாட்த் ைமிழப்்பள்ளியின் நில 
உரிறமயாைர, அப்்பள்ளிக்கு நில உரிறமறய 
மாற்றுவைற்கான கசயல்முறைறய விறரவில் 
கைா்ங்க ஒப்புக்ககாண்ார.

ைமிழப்்பள்ளிகளில் மாைவரகளின் 
்பதிவு கவறலயளிக்கும் நிறலறமயில் 
இருப்்பைற்கு, ்்பாதிய உள்கட்றமப்பு 
வசதிகள் இல்லாை்ை காரைம் என்று 
சுநைராெு சுடடிக்காடடினார.

“வரலாற்று ரீதியாக ்பாரக்கும் ்்பாது, 
இநதியச் சமூகத்திற்காக ைமிழப்்பள்ளிகள் 
மற்றும் ்காவில்கள்  ்ைாட்ங்களில் 
நிறுவப்்பட்ன.

“இருப்பினும், இப்்்பாது ்ைாட்ங்கள் 
இல்றல, அறவ இருநைாலும், உள்ளூர 
இநதியரகள் அங்கு வசிப்்பதில்றல; மாைாக 
கவளிநாடடு கைாழிலாைரகள் மடடு்ம 

வாழகிைாரகள்.
“மக்கள்கைாறக அதிகமாக 

இருக்கும் இ்த்திற்கு அருகாறமயில் 
ைமிழப்்பள்ளிகறை மாற்றி அறமக்க 
்வணடும். இம்முயற்சிறய 
கசயல்்படுத்துவ்ை எனது க்பாறுப்்பாகும்.

ைமிழப்்பள்ளிகளில் ்சருமாறு மக்கறை 
வற்புறுத்துவைற்குப் ்பதிலாக, அப்்பள்ளிகறை 
இநதியரகள் வாழும் குடியிருப்புக்கு 
அருகாறமயில் மாற்றுவது சிைப்பு,” என்று 
அவர ்மலும் கூறினார.

கிரியான் ்ைாட்த் ைமிழப்்பள்ளி,  
சுங்றக ்பாக்காப் ைமிழப்்பள்ளி, 
சுங்றக ஆரா ைமிழப்்பள்ளி ்்பான்ை 
பிை ைமிழப்்பள்ளிகளுக்கான நிலப் 
பிரச்சறனகறை அடுத்ை நான்கு 
ஆணடுகளில் தீரக்க சுநைராெூ இைக்கம் 
பூணடுள்ைார.

“பினாங்கில் உள்ை கமாத்ை 28 
்பள்ளிகளில், ்பல ்பள்ளிகள் நிலப் 
பிரச்சறனகறை எதிரககாள்கின்ைன. பிறை 
சட்மன்ை உறுப்பினர என்ை முறையில் 
அவற்றில் குறைநைது 50% ஆவது 
கவற்றிகரமாக தீரக்க முடிநைால், அறை 

சுநைராெு ்பகிரநது ககாண்ார.
்மலும், அடுத்ை ஆணடு              எஸ.பி.எம் 

்ைரவுக்குத் ையாராகும் 52 இற்நிறலப் 
்பள்ளி மாைவரகளுக்கு 600 இலக்கிய 
புத்ைகங்கள் வழங்கப்்பட்ன.

“கல்வி என்்பது என் இையத்திற்கு 
கநருக்கமான ஒன்று, அது ஒரு ந்பரின் 
எதிரகாலத்றையும் சிநைறனறயயும் 
தீரமானிக்கிைது. அது ஒன்்ை ஒரு 
சமூகத்றை முன்்னற்ை முடியும்.

“ ஒ வ் க வ ா ரு வ ரு ம் 
வாழக்றகயில் கடினமான 
்பயைத்றை க்நது 
வருகிைாரகள். சிலர 
திறசதிருப்்ப ப் ்படடு 
வி ல கி ச் 
கசல்கிைாரகள், 
ஆ ன ா ல் 
ஒரு  சிலர 

மடடு்ம கஷ்்ங்கறைச் சநதித்ை பிைகும்  
‘்நர வழியில்’ ந்க்கிைாரகள்.

“ைமிழப் ்பள்ளிகளுக்கும் 
ச மூ க த் தி ற் கு ம் 

ஆட்சிககுழு உறுப்பினர் ்த்மதா� சுந்தோஜு மாைவர்�ளுககு மீள்பார்மவ புத்த�ங்�ள் வழங்கினார் (உ்ன் பா�ான் ்ாலாம் ்சட்்மன்ற உறுப்பினர் 
குமேன்). 

உைவுவதில் நான் மிகவும் உறுதி்பாடடு்ன் 
கசயல்்ப் உத்்வகம் ககாள்கி்ைன்,” 
என்ைார. 

்மலும், இநை ஆணடு எஸ.பி.எம் 
்ைரவுக்குத் ையாராகும் 52 இற்நிறலப் 
்பள்ளிகள் மாைவரகளுக்கு 600 
மீள்்பாரறவப் புத்ைகங்கள் வழங்கப்்பட்ன. 
இநைப் புத்ைகங்கள்  ரிம10,000 
நிதி ஒதுக்கீடடில் வழங்கப்்பட்து.  
 ்மலும்,  சுநைராெூ கல்வியின் 
முக்கியத்துவத்றை வலியுறுத்தினார, 
ஏகனனில் அது ஒருவரின் அறிறவ 
வைரப்்பது மடடுமல்லாமல், அவரகளின் 
எதிரகாலத்றையும் வடிவறமக்கிைது. 
ஒரு சமூகத்தின் முன்்னற்ைத்திற்கு 
அடித்ைைமாக கல்வி அறமகிைது. என்வ, 
மாைவரகள் கல்வியில் சிைநை விைங்க  
குறிப்்பாக ைமிழப்்பள்ளிகளின் வைரச்சிக்கு 
துறைபுரி்வன்

ஆட்சிககுழு உறுப்பினர் ்த்மதா� சுந்தோஜு.

வன்முறைகறைக் றகயாளுகின்ைனர.
“இத்ைறகய அணுகுமுறைகள் இன்றைய 

‘நவீன குழநறைகைால்’ ஏற்றுக்ககாள்ை 
முடியாைறவ. இது அவரகளுக்குக் 
கூடுைலான மன அழுத்ைத்திற்கு வித்திடும்.

“இது க்பற்்ைாருக்கு ஊக்கமளிக்கும் 
்பட்றை ்்பால் ந்த்ைப்்படும். இநை 
்பட்றைகறை ஆணடு்ைாறும், குறிப்்பாக 
அறரயாணடு அல்லது காலாணடுக்கு 
ஒருமுறை ந்த்ைப்்ப்லாம்,” என கூறினார.

ைமிழப்்பள்ளி மாைவரகளுக்கு 
மீள்்பாரறவ புத்ைகங்கறை வழங்குவைற்கான 
ைனது உறுதிப்்பாடற் மீணடும் 
வலியுறுத்தினார.

க்நை டிசம்்பரில், மாநில அரசு, 
ைமிழப்்பள்ளிகளுக்கான சிைப்புக் குழு 
மூலம், 28 ைமிழப்்பள்ளி மாைவரகளுக்காக 
ரிம55,000 கசலவில் 15,900 ைமிழ 
மீள்்பாரறவப் புத்ைகங்கறை வழங்கியைாக 

நான் ஒரு சாைறனயாகக் கருது்வன்,” 
என்று அவர நம்பிக்றக கைரிவித்ைார.

அ்ைசமயம், கல்விக்காக, குறிப்்பாக 
ைமிழப்்பள்ளிகளின் வைரச்சிக்கு நிதித் 
திரடடுவைற்காக ஒரு அரசு சாரா அறமப்பு 
அல்லது அைவாரியம் அறமப்புகைால் 
நிரவகிக்கப்்படும் அைக்கட்றை ஒன்றை 
அறமக்கும் ்பணியில் இருப்்பைாக 
சுநைராெு குறிப்பிட்ார.

“இது ைவிர, க்பற்்ைாரகள் 
ைங்கள் குழநறைகளின் முைன்றமக் 
கல்வியாைரகைாகக் கருைப்்படுவைால், 
திைறமயான க்பற்்ைாறரப் ்பயிற்றுவிப்்பறை 
்நாக்கமாகக் ககாணடு ்பல திட்ங்கறைச் 
கசயல்்படுத்ைத் திட்மிடடுள்்ைன்.

“சில சமயங்களில், க்பற்்ைாரகள் 
ைங்கள் பிள்றைகளுக்குக் கற்பிக்க 
முயலும்்்பாது ைற்கசயலாகத் ைவைான 
கமாழி அல்லது உ்ல் ரீதியான 
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பினாங்கு ்பசுமைப் 
்பள்ளி விருைளிப்பு 

விழா
கெபரகாங கஜயகா- அணறமயில்  தி றலட 
ைங்கும்விடுதியில் நற்க்பற்ை பினாங்கு 
்பசுறமப் ்பள்ளி விருது விழாவின் ்்பாது, 
தீவு மற்றும் க்பருநிலத்தில் உள்ை ஆரம்்ப 
மற்றும் இற்நிறலப் ்பள்ளிகள் ்பல்்வறு 
பிரிவுகளின் கீழ ்பசுறம திட்ங்களுக்கு 
விருதுகள் வழங்கி அங்கீகரிக்கப்்பட்ன.

்பசுறமப் ்பள்ளி விருதுக்கான 
முைன்றம கவற்றியாைராக ்பாயான் 
்பாரு ்ைசியப்்பள்ளி  கராக்கம் ரிம5,000 
மற்றும் சான்றிைழ க்பற்றுக் ககாண்னர.  
இரண்ாவது இ்த்றை ்யாக் எங் 
சீனப்்பள்ளி ரிம3,000 கராக்கப்்பைத்து்ன் 
நற்சான்றிைழ க்பற்றுக் ககாண்து. 

இற்நிறலப்்பள்ளிக்கான பிரிறவப் 
க்பாறுத்ைவறர, ்பட்ரகவாரத் கான்கவன்ட 
இற்நிறலப்்பள்ளி முைலி்த்றையும், 
்த்்ைா ஹாஜி முகமட ்நார அமாட 
இரண்ாம் இ்த்றையும் க்பற்ைன.

்பருவநிறல மாற்ைம் குறித்ை பிரச்சறன 
உலகைவில் ைறலப்புச் கசயதியாக 
இ்ம்க்பறும் ்வறையில், ்பசுறமப் ்பள்ளி 
விருது ்்பான்ை திட்ங்கள் சுற்றுச்சூழல் 
்பராமரிப்பு குறித்து விழிப்புைரறவ 
்ம்லாங்க துறைபுரிகிைது  என 

இவ்விழாவிறன அதிகாரப்பூரவமாகத் 
கைா்க்கி றவத்து மாநில முைலறமச்சர 
்மைகு சாவ் ககான் இ்யாவ் இவ்வாறு 
கூறினார. 

“இன்றைய இறை்ரகளிற்்ய இநை 
விழிப்புைரறவ ்ம்லாங்கச் கசயவைற்கு 
இைறன  ்பள்ளிகளில் இருநது 
கற்றுக்ககாடுக்க ்வணடும். என்வ, 
இவ்விருைளிப்பு விழா சிைநை ைைமாக 
அறமகிைது. 

“ைற்்்பாது உலகைாவிய நிறலயில் 
எதிர்நாக்கும் ்பருவநிறல மாற்ைப் 
பிரச்சறனறய எதிரககாள்ை உைவக்கூடிய 
இரணடு மிக முக்கியமான குழுக்கைாக 
மாைவரகள் மற்றும் இறை்ரகள் 
இ்ம்க்பறுகின்ைனர. 

பினாங்கு ்பசுறமக் கவுன்சில் (PGC)  
இம்மாநிலத்தில் ்பசுறம முயற்சிகறை 
்மம்்படுத்துவைற்கும், கசயல்்படுத்துவைற்கும் 
ஒரு முக்கிய இயநதிரமாக கசயல்்படுகிைது.

“தூயறமயான மற்றும் ்பசுறமயான 
பினாங்கு மாநிலத்றைத் கைா்ரநது 
்பாதுகாப்்பைற்குப் க்பாறுப்பு மிக்க 
குடிமக்கறை உருவாக்குவ்ை எங்களின் 
க்றமயாகும்," என்று சாவ் ைனது  

உறரயில் கூறினார.
பினாங்கு அரசாங்கத்ைால் க்நை 

2010-ஆம் ஆணடு முைல் பினாங்கு ்பசுறமப் 
்பள்ளி விருதுகள் ந்த்ைப்்படுகிைது. 

ைற்்்பாது 14வது ஆண்ாக 
ந்த்ைப்்படும் இவ்விழாவானது பினாங்கு 
மாநகர கழகம் (எம்.பி.பி.பி) மற்றும் கச்பராங் 
பிறை மாநகர கழகம்        (எம்.பி.எஸ.பி) 
ஆகிய இரணடு ஊராடசி மன்ைங்களு்னும் 
ஒருங்கிறைநது ந்த்ைப்்படுகிைது. 

மாைவரகள் மற்றும் சமூகத்தில் 
சுற்றுச்சூழல் மீைான விழிப்புைரறவ 
வைரப்்பதும், சுற்றுச்சூழல் ்பாதுகாப்பு 
குறித்ை முக்கியத்துவத்றை  கற்பிப்்பதும் 
இநநிகழச்சியின் முக்கிய ்நாக்கமாகத் 
திகழகிைது. 

இைற்கிற்யில், பினாங்கு ்பசுறம 
ஊக்கத்கைாறக திட்த்தின்  கீழ  சிைநை 
்பங்களிப்பு நல்கிய 15 ்பாலர ்பள்ளிகளுக்கு 

ைலா ரிம500 ஊக்கத்கைாறகயும் 
நற்சான்றிைழும் வழங்கப்்பட்து.

இது ் ்பால்,  ஆரம்்ப மற்றும் இற்நிறலப் 
்பள்ளிகளும் '்்ா்ர மறுசுழற்சி ்்பாடடி 
2023 &+ (AND PLUS)' ்்பாடடியின் கீழும் 
அங்கீகரிக்கப்்படடுள்ைன.

்்ா்ர கைாழில்துறை, இன்க் 
(ம்லசியா), PGC உ்ன் இறைநது, இநை 
்்பாடடி PET பிைாஸடிக் ்பாடடில்கறை 
்சகரிப்்பைாகும், இது ெவுளித் கைாழிலில் 
்பயன்்படுத்ை கசயற்றக ‘fibres’ ஆக 
மறுசுழற்சி கசயயப்்படும்.

இநை நிகழச்சியில் மாநில வீடடுவசதி 
மற்றும் சுற்றுச்சூழல் ஆடசிக்குழு 
உறுப்பினர ்த்்ைா� சுநைராெூ ்சாமு, 
எம்.பி.எஸ.பி ்மயர ்த்்ைா அசார 
அரஷாத் மற்றும் PGC க்பாது ்மலாைர 
்ொசபின் ்ான் கமய லிங் ஆகி்யார 
கலநது ககாண்னர.

முதலாம் படிவ அறிமு� நி�ழ்சசி திட்்த்தில் 250 மாைவர்�ள் �லந்து க�ாண்னர்.

பா�ான் ்ாலாம் ்சட்்மன்ற உறுப்பினர் 
குமேன்.

ஜகார்ச்டவுன் -  அணறமயில் பினாங்கு 
இநது அைப்்பணி வாரிய ஏற்்பாடடில் 
முைல் முறையாக ஆைாம் ஆணடு முடித்ை 
மாைவரகளுக்காக ‘முைலாம் ்படிவ அறிமுக 
நிகழச்சி’ எனும் திட்ம் நற்க்பற்ைது.

இத்திட்த்றை ்பாகான் ்ாலாம் 
சட்மன்ை உறுப்பினரும் இநது 
அைப்்பணி வாரிய ஆறையருமான குமரன் 
அதிகாரப்பூரவமாகத் கைா்க்கி றவத்ைார. 

இத்திட்த்தில் 2024 ஆணடு முைலாம் 
்படிவத்தில் ்பயிலவிருக்கும் 250 மாைவரகள் 
கலநது ககாணடு ்பயன்க்பற்ைனர. 

“இத்திட்ம் இநை ஆணடு 
இற்நிறலப்்பள்ளியில் முைலாம் ்படிவம் 
கால் ை்ம் ்பதிக்கும் மாைவரகளின் கல்வித் 
திைறனயும் ைரத்றையும் ்மம்்படுத்தும் 
்நாக்கத்தில் ஏற்்பாடு கசயயப்்பட்து,” 
என்று குமரன் கூறினார. 

இத்திட்ம் இற்நிறலப்்பள்ளிக்குச் 
கசல்லும் மாைவரகள் கல்வியில் சிைநை 
விைக்குவைற்குத் தூணடு்காைாவும் 
அறமயும். அதுமடடுமின்றி, அவரகளின் 
ைன்னம்பிக்றகறய வைரத்துக் 
ககாள்வைற்கும் ்பல்லின மாைவரகளு்ன் 
ஒருங்கிறைநது கல்விக் கற்்பைற்கான 
சிைநை சூழறல உருவாக்குவைற்கும் 
இத்திட்ம் சிைநை கைா்க்கமாக 
அறமயும், என்ைார. 

்பட்வரகவாரத், ொலான் 
கமங்குவாங், மகா மாரியம்மன் 
மண்்பத்தில் க்நை ெனவரி, 
28 ஆம் நாள் நற்க்பற்ைது. 
இத்திட்ம்  இநது 
மாைவரகளுக்காக முற்றிலும் 
இலவசமாக நற்க்பற்ைது.

பினாங்கில் வாழும் இநது 
மாைவரகளுக்காகப் பிரத்தி்யகமாக  
இத்திட்ம் ஏற்்பாடு கசயயப்்படடுள்ைது. 

பினாங்கு இநது அைப்்பணி வாரியம் 
இநதுக்களின் சமயம், சமூகநலன் 
மடடுமின்றி கல்வி ்மம்்பாடடுக்கும் 
முன்னுரிறம அளித்து முன்கனடுத்துச் 
கசல்கிைது. 

இநை ஆணடுக்கான கைா்க்கமாக 
இத்திட்த்தின் கீழ 17 மாைவரகளுக்குக் 
கல்வி நிதியுைவி வழங்கப்்படுகிைது. 
அ்ை்வறையில், இநதிய மாைவரகளின் 

கல்வி முன்்னற்ைத்திற்கு இத்திட்ம் 
கைா்ரநது கசயல்்படுத்ைப்்படும்.

்மலும், அைப்்பணி வாரியத்தின் 2023 
ஆம் ஆணடுக்கான கல்வி நிதியுைவித் 
திட்த்தின்  கீழ  318 மாைவரகள் 
நன்றமப் க்பறும் வறகயில் ரிம376,250 
நிதி ஒதுக்கீடுச் கசயயப்்பட்து, 
்பாராட்க்குரியச் கசயலாகும். 

முைலாம் ்படிவ ைாணவர்�ளின் �ல்வி 
வைர்சசிக்குப் பிரத்திவய�த் திட்டம்

மாநில முதலமமச்சர் மமதகு ்சாவ் க�ான் இம�ாவ் பசுமமப் பள்ளி விருதளிப்பு விழாவில் கவற்றிப் 
கபற்ற மாைவர்�ளுககுப் பரிசு�ள் எடுத்து வழங்கினார் (உ்ன் ஆட்சிககுழு உறுப்பினர் ்த்மதா� 
சுந்தோஜு மற்றும் பிேமு�ர்�ள்)
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பினாங்கில் மைப்பூசக் 
க�ாண்டாட்டம்
பினாங்கில் மைப்பூசக் 
க�ாண்டாட்டம்

மதப்பூ்சக க�ாண்ாட்்த்தில் முரு�ப் கபருமானுககு பால் அபிமே�ம் 
க்சய்�ப்பட்்து.

கவள்ளி இேத ஊர்வலம் ம�ாவில் வீடு ஆல�த்மத 
விட்டு நாட்டுக ம�ாட்ம் க்சட்டி�ார் ஆல�த்திற்குப் 
புறப்பட்்து. பகதர்�ள் முரு�ப் கபருமானின் அருள் 
மவணடி வழிபட்்னர். 

மதப்பூ்சக க�ாண்ாட்்த்தில் சுற்றுசசூழல் தூய்மமம�ப் 
போமரிப்மபாம் என தன்னார்வலர்�ள் வலியுறுத்தினர்.

தங்�ம் மற்றும் கவள்ளி இேத ஊர்வலத்தின் மபாது பகதர்�ள் 
மதங்�ாய்�ள் உம்த்து மநர்த்திக �்மனச க்சலுத்தினர். 

சிறுவர்�ள் �ாவடி ஏந்தி முரு�ப் கபருமானின் ஆசிப் 
கபற அருள்மிகு பாலதண்ாயுதபாணி ஆல�த்மத 
மநாககி க்சன்றனர். (மூலம்:மு�நூல்)
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JPJ 04-656 4131
04-398 8809

JABATAN PENDAFTARAN 04-226 5161

PENANG GLOBAL TOURISM (PGT)  04-263 1166
TOURISM MALAYSIA 04-261 0058
KERETAPI BUKIT BENDERA 04-828 8880
FERI (GEORGETOWN) 04-210 2363
        ( BUTTERWORTH) 04-310 2377
JAMBATAN PP 04-398 7419
STESEN KERETAPI BUTTERWORTH 04-261 0290

PERSATUAN PERLINDUNGAN 04-829 4046
KANAK-KANAK
D’HOME CARELINE 04-291 0111
CAP 04-829 9511
BEFRIENDERS PENANG 04-291 0100

011-5670 6261
PERPUSTAKAAN PP 04-229 8555

BIRO PENGADUAN AWAM 04-263 6893
SEKRETARIAT KERAJAAN NEGERI 04-262 1957
PBA (PUSAT PANGGILAN 24 JAM)       04-255 8255
KASTAM 04-262 2300
IMIGRESEN 04-250 3419
WCC (Women’s Centre for Change) 04-228 0342
Pusat Perkhidmatan Wanita (Seberang)04-398 8340
EPF 04-226 1000
SOCSO 04-238 9888

Talian Kecemasan & Perkhidmatan Awam
POLIS, AMBULANS, BOMBA 999
& PENYELAMAT
DIREKTORI TELEFON 103
OPERATOR ANTARABANGSA 101
HOTLINE MBPP 04-263 7637
ANGKATAN PERTAHANAN AWAM 04-228 9012

Saluran Rasmi Kempen Penang Lawan Covid-19

ADUN No Tel/ No Faks
N.01 PENAGA
YB Ustaz Yusni Mat Piah (T)

N.03 PINANG TUNGGAL
YB Bukhori Ghazali (T) 

N.04 PERMATANG BERANGAN
YB Mohd Sobri Salleh (T)

N.05 SUNGAI DUA
YB Muhammad Fauzi Yusoff (T)

N.06 TELOK AYER TAWAR
YB Azmi Alang (T)

N.10 SEBERANG JAYA
YB Izhar Shah Arif Shah (T)

N.11 PERMATANG PASIR
YB Amir Hamzah Abdul Hashim (T)

N.12 PENANTI
YB Zulkefli Bakar (T)

N.20 SUNGAI BAKAP
YB Nor Zamri Latiff (T)

N.39 PULAU BETONG
YB Mohamad Shukor Zakariah (T)

N.40 TELOK BAHANG
YB Muhamad Kasim (T)

NAMA No Tel/ No Faks
PENANG CARE SOCIETY (Hotline)

(T) 04 - 291 0123
04 - 642 7777

DAP PENANG HQ
dappenang@dapmalaysia.org

(T) 04 - 228 8482
(F) 04 - 228 8514

PKR PENANG HQ (T) 04 - 397 0115

ADUN No Tel/ No Faks
N.26 PADANG KOTA
YAB Chow Kon Yeow
chowkonyeow@penang.gov.my

(T) 04 - 226 0218
(F) 04 - 226 0218

N.37 BATU MAUNG
YB Dato’ Dr. Mohamad Abdul Hamid
mohdhamid@penang.gov.my

(T) 04 - 626 1442
(F) 04 - 626 1442

N.29 DATO’ KERAMAT
YB Jagdeep Singh Deo
jagdeepsinghdeo@penang.gov.my

(T) 04 - 226 2464
(F) 04 - 261 8715

N.15 PADANG LALANG
YB Gooi Zi Sen
gooizisen@penang.gov.my

(T) 04 - 530 3028

N.16 PERAI
YB Dato’ Seri Sundarajoo A/L Somu
n16.kadunperai@gmail.com

(T) 04 - 397 3600

N.19 JAWI
YB H’ng Mooi Lye
n19dunjawi@gmail.com

(T) 04 - 594 1163
(F) 04 - 594 3163

N.21 SUNGAI ACHEH
YB Rashidi Bin Zinol
n21sgachehpk@gmail.com

(T) 04 - 593 2408
(F)

N.22 TANJONG BUNGA
YB Zairil Khir Johari
tanjongbunga@bukitbendera.org

(T) 04 - 818 3866
(F) 04 - 262 5952

N.30 SUNGAI PINANG
YB Lim Siew Khim 
limsiewkhim@penang.gov.my

(T) 04 - 657 6630
(F) 04 - 658 6630

N.34 PAYA TERUBONG
YB Wong Hon Wai
wonghonwai1973@gmail.com

(T) 04 - 826 1898
(F)

N.36 PANTAI JEREJAK
YB Fahmi Zainol
fahmizainol@penang.gov.my

(T) 04 - 293 7545
(F) 04 - 293 7546

N.02 BERTAM
YB Datuk Seri Reezal Merican Naina 
Merican
dsrmpusatkhidmat@gmail.com

(T) 
(F) 

N.07 SUNGAI PUYU
YB Phee Syn Tze
n07sungaipuyu@gmail.com

(T) 012 - 428 5594
(F)

N.08 BAGAN JERMAL
YB Chee Yeeh Keen
cheeyeehkeen@gmail.com

(T) 018 - 388 6317
(F)

N.09 BAGAN DALAM
YB Kumaran Krishnan @ Calvin
bagandalamn09@gmail.com

(T) 04 - 313 1002
(F)

N.13 BERAPIT
YB Heng Lee Lee
berapit@dappg.org

(T) 017 - 813 3509
(F) 04 - 540 0006

N.14 MACHANG BUBOK
YB Lee Khai Loon 
kllee78@gmail.com

(T) 013 - 399 0519
(F) 04 - 551 1442

N.17 BUKIT TENGAH
YB Gooi Hsiao-Leung
gooihsiaoleung@penang.gov.my

(T) 04 - 507 5001
(F) 04 - 507 5001

N.18 BUKIT TAMBUN
YB Goh Choon Aik (T) 04 - 502 5818

(F) 04 - 506 2138

N.23 AIR PUTIH
YB Lim Guan Eng 
dapairputih@gmail.com

(T) 04 - 829 0614

N.24 KEBUN BUNGA
YB Lee Boon Heng
leeboonheng24@gmail.com

(T) 011 - 2773 6684

N.25 PULAU TIKUS
YB Woo Sze Zeng 
 joshuawoosz@gmail.com

(H) 016 - 417 2548

N.27 PENGKALAN KOTA
YB Wong Yuee Harng
pengkalankota@dappg.org

(T) 04 - 299 2574
(F)

N.28 KOMTAR
YB Teh Lai Heng
komtar@dappg.org

(T) 016 - 270 6808
(F) 04 - 227 7068

N.31 BATU LANCANG
YB Ong Ah Teong
ongahteong@penang.gov.my

(T) 04 - 280 4411
(F) 04 - 280 4422

N.32 SERI DELIMA
YB Tan Hooi Peng
n32seridelima@gmail.com

(T) 04 - 659 5611
(F)

N.33 AIR ITAM
YB Joseph Ng Soon Siang
airitamdap@gmail.com

(T) 016 - 421 9143
(F) 04 - 829 9143

N.35 BATU UBAN
YB Kumaresan A/L Aramugam
kumar.harapan35@gmail.com

(T) 04 - 668 1062
(F) 04 - 668 1062

N.38 BAYAN LEPAS
YB Dato’ Azrul Mahathir Aziz
ambasegaria.aam@gmail.com

(T) 04 - 649 3976
(F) 04 - 649 3976
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Bil. Nama Daerah Pejabat / Unit 
Kewarganegaraan

No. Telefon

1. Yeap Choon Keong Timur Laut Penyelia
Bahagian

Kewarganegaraan

Pejabat Bahagian 
Kewarganegaraan Pulau Pinang,

Tingkat 46, KOMTAR

04 - 650 5105

013 - 449 0366

2. K. Velan Barat Daya 018 - 394 4537

3. Joseph Tan Seberang Perai
Utara

011 - 5628 5600

4. K. Dasirani Seberang Perai 
Tengah 

012 - 412 2375

5. M. Nakulan Seberang Perai
Selatan

010 - 462 0073

Nama Telefon

MBPP 04 - 259 2020

Abdul Latif Mohamad 012 - 248 5016

Alan Lim Wei Lun 017 - 343 3995

Bakar Noordin 012 - 495 6347

Benji Ang Ming Quan 012 - 423 3227

Chan Soon Aun 012 - 485 0728

Choong You Ray 012 - 456 1133

Datuk Haji Abdul Razak Abdul 
Rahman

012 - 464 6277

David Chen Wooi Teong 012 - 492 1114

Hari Krishnan a/l Ramakrishnan 010 - 505 5571

Koay Gaik Kee 016 - 447 5088

Lee Seng Hwai 016 - 440 6798

Mohd Faruk Abdul Rahman 012 - 552 1820

Mohd Hafiz Abd. Aziz 019 - 480 6273

Mohd Roshidi Roslan 019 - 555 6607

Mohd Suhairi Arumugam 
Abdullah

016 - 521 3369

Ooi Mei Mei 011 - 1443 8734

Quah Boon Lim 017 - 462 2431

Rohaizat Hamid 019 - 510 0075

Saiful Azwan Abd. Malik 016 - 465 2787

Shafiz Rahim Raja 012 - 426 8926

Tan Chiew Choon 019 - 470 4499

Tan Soo Siang 012 - 475 2453

Theng Jie Wey 016 - 418 7108

Vickneson a/l Rajendran 016 - 489 6162

Nama Telefon

MBSP 04 - 549 7555

Anuar Yussoff 016 - 461 6390

Benson Neoh Kah Wei 012 - 402 0923

Bernard Cheen Goon 
Hooi

012 - 402 0923

Chong Wei Hoong 012 - 484 9693

Datuk Mohd Noor 
Ahmad

019 - 473 1172

Dato’ Omar Haji Abdul 
Hamid

019 - 577 0800

Heng Yeh Shiuan 016 - 261 2460

Lim Chee Chien 012 - 521 9894

Linggeswaran a/l 
Charmar

013 - 419 9071

Muhammad Fadzli 
Roslan

011 - 1109 6646

Muhammad Fitri Termizi 011 - 3112 7702

Ng Wai Leong 016 - 415 5494

Ng Yee Siang 010 - 562 2698

Ngoh Cheng Hai 017 - 979 0933

Norly Masitah 
Mohamed Noor

013 - 582 2503

Normahani 
Muhammad

019 - 477 3784

Nurhidayah Che Rose 010 - 388 7977

Nur Aishah Zainol 019 - 407 6197

Ong Jing Cheng 012 - 758 3779

Ooi Yong Wooi 016 - 421 1196

Ponnudurai a/l
V Anthony Srinvasagam

012 - 423 3578

Predeeb Kumar a/l 
Kalidass

016 - 498 5421

Teh Chuann Yien 010 - 441 7749

Zainuddin Mohamed 012 - 479 4200
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Story by Kevin Vimal 
Pix by Alissala Thian 

FORMER star player Mer-
zagua Abderrazzak, who 
featured for Penang FA 

as a professional in the 90s, 
is now back as the new Pen-
ang Football Club technical 
director.

Merzagua, a Moroccan, 
was no ordinary foreign play-
er because his deftness and 
goalscoring ability led the club 
to two top-division champion-
ships in 1998 and 2001, and 
second-place finishes in 1999 
and 2000.

This marks Merzagua’s 
third return to Penang, follow-
ing his stint as Penang head 
coach in 2012.

Merzagua expressed his 
delight at being appointed as 
Penang FC’s technical direc-
tor and has vowed to create 
an identity for the club in the 
new 2024/2025 season.

“To become successful, 
we need to create an iden-
tity that the entire club must 
represent, including the man-
agement, coaching staff and 
most importantly the players.

“I will do my best to deliver 
results, and with the support 
of the management and rele-
vant parties, I am very certain 

we can perform better than 
now,” Merzagua told a media 
conference at the Penang Har-
mony Centre in George Town 
on Jan 16.

Merzagua added the two 
times he was in Penang as a 
player and head coach in the 
past came at critical points 
and said he was happy to 
be instrumental in lifting the 
team from the bottom to a de-
cent position.

At the media conference, 
Akmal Rizal was named as 
Penang FC’s head coach for 
the Super League, while Man-
zoor Azwira will lead Penang 
FC’s Under-23 team.

When asked about recruits 
for the squad, including local 
and imported players, Akmal 
said the management is in 
the planning stages and an 
announcement will be made 
soon.

In the same vein, Manzoor 
said he is determined to train 
the young players to support 
the senior players when the 
time is right.

Also present during the 
media conference were state 
Youth, Sports and Health 
Committee chairman Daniel 
Gooi Zi Sen and Penang FC 
general manager Jeffrey Chew 
Gim Eam.

(From left) Akmal, Chew, Gooi, Merzagua and Manzoor aim to take Penang FC to a higher level.

‘Great Merz’ back to drive 
Penang FC 

THE Padang Tembak commu-
nity centre in Rifle Range struck 
gold (or diamond to be precise) 
when it won the Diamond Award 
for the Indoor Public Space cat-
egory during the MyPlace Awards 
2023.

MyPlace Awards, by the Ma-
laysian Institute of Planners 
(MIP), is dedicated to acknowl-
edging and celebrating outstand-
ing achievements in placemak-
ing undertaken by both organ-
isations and communities. 

These endeavours aim to 
enhance public spaces, fos-
tering positive impacts and 
benefits for the local commu-
nities they serve.

Since it was set up in 2022, 
the Padang Tembak community 
centre has benefitted both the 
young and old.

The centre was jointly estab-
lished by the Penang govern-
ment, the Penang Island City 
Council (MBPP) and the Penang 
Buddhist Tzu Chi Merits Society.

Penang Buddhist Tzu Chi Mer-
its Society commissioner Datuk 
Khoo Boo Leong said various 
community-related activities have 
been held at the centre.

“These initiatives encom-
passed a range of diverse offer-
ings, including in-person tuition 
classes, digital clinics, cook-
ing and drawing classes, yoga 
and balancing sessions, bad-
minton training, and outreach 
programmes featuring heritage 
tours.

“Speaking on behalf of the 
Penang Buddhist Tzu Chi Mer-
its Society, I extend our deep-
est gratitude for being honoured 

with the Diamond Award for our 
Padang Tembak community cen-
tre.

“I want to express heartfelt 
appreciation to all our dedicated 
members whose service at the 
community centre is infused with 
love and kindness, making it a 
meaningful endeavour that ben-
efits the community irrespective 
of race or religion.

“Following the wise words of 
Master Cheng Yen, ‘Count me 
in when doing good deeds’, we 
wholeheartedly adopt this senti-
ment, committing ourselves to 
participating in acts of kindness 
and making a positive impact 
wherever we can.

“Your commitment has truly 
made a positive impact, and we 
are thankful for the collective ef-
fort that has brought about this 
recognition,” Khoo said after re-
ceiving the award during the MIP 
MyPLACE Awards Dinner 2023 in 
Petaling Jaya, Selangor recently.

Diamond Award for Padang 
Tembak community centre

An elated Khoo posing with the award after the ceremony.
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THE “LovePenang” signage has 
extended its reach to the popular 
Penang Hill, thanks to Lions Club of 

George Town.
Initiated by the Penang government 

and launched on June 10, 2022, the 
“LovePenang” campaign is a collective 
aspiration to rejuvenate social life and 
foster a sense of togetherness after the 
Covid-19 pandemic.

Chief Minister Chow Kon Yeow, who 
was present at the event, lauded the ini-
tiative by the Lions Club of George Town.

"As we unveil the LovePenang signage, 

this is not merely an act of revealing a 
physical symbol, but a declaration of our 
collective commitment. It also signifies a 
pivotal moment in our journey towards a 
stronger and more resilient community.

"This signage urges us to embrace a 
harmonious way of living, to preserve our 

environment, and to actively contribute to 
the economic growth," said Chow before 
launching the signage on Penang Hill.

Chow welcomed the guests from the 
Lions Club of George Town network, con-
sisting of 15 twinned clubs across Asia 
with representatives from Japan, China, 
Taiwan, Macau, Indonesia, Thailand, the 
Philippines, Singapore, Thailand, Sabah 
and Sarawak. 

Penang Hill Corporation (PHC) general 
manager Datuk Cheok Lay Leng praised 

the collaboration.
"The Lions Club has not only adorned 

the hill with a beautiful symbol of affec-
tion but also celebrated our shared love 
and appreciation," he said.

Also present during the event were 
state Tourism and Creative Economy 
Committee chairman Wong Hon Wai, Air 
Itam assemblyman Joseph Ng, Kebun 
Bunga assemblyman Lee Boon Heng, 
and Lions Club of George Town president 
Chuah Guan Leong.

PRODUCING leaders of exemplary char-
acter has become an integral aspect of 
SJK (C) Min Sin's Tunas Kadet Remaja 
Sekolah (TKRS) programme.

Established in 2017 with only hand-
ful of students, TKRS has evolved into a 
prominent uniformed movement at the 
school in Bukit Jambul.

Over the past six years, TKRS, under 
the guidance of teacher-in-charge Ang Aik 
Fung, has shone brightly by achieving nu-
merous accolades.

TKRS's achievements include winning 
the Northeast district marching competi-
tion, securing the best male and female 
commander awards and becoming the 
only Chinese primary school to advance 
to the state-level championship. 

In an exclusive interview with Buletin 
Mutiara recently, Ang, drawing on his ex-
perience as a former commander, em-
phasised that when he assumed leader-
ship, the TKRS team solely comprised a 
boys' platoon.

However, in the past two years, he 
has established a girls' team, aiming to 
broaden TKRS's appeal to upper primary 
school pupils.

"All the members are self-motivated 
and strive to improve themselves during 
the training, which contributed to the over-
all smoothness of the training process," 

he said.
Ang highlighted TKRS's remarkable 

feats in the series of marching competi-
tions.

"Before attracting the pupils' interest, 
we need to show our results to them. 
Hence, after the boys' team won one of 
the marching tournaments in its debut, 
their success played a pivotal role in es-
tablishing TKRS's credibility among the 
pupils'," said Ang.

He also acknowledged the crucial role 
played by parents in supporting their chil-
dren's involvement with TKRS, express-
ing appreciation for their understanding 
and encouragement.

Ang also commended school principal 
Chew Eng Hock for his commitment and 
unwavering support for TKRS.

Recipocrating the appreciation, Chew 
praised Ang's dedication and sacrifices 
to TKRS.

Meanwhile, Khoo Yu Rui, 11, told Bu-
letin Mutiara that it was an honour for her 
to lead the girls' platoon.

"Since joining TKRS, I have built my 
self-confidence to work independently. 
My parents play a pivotal role by support-
ing my participation in this uniform body," 
she said, hoping for increased participa-
tion from upper primary school pupils in 
TKRS.

Nurturing leaders via TKRS journey
The school's TKRS members with their teacher-in-charge Ang (left) and headmaster 
Chew (right).

‘LovePenang’ signage 
reaches Penang Hill

Chow officially launching 
the signage on Penang 
Hill as Lions' Club 
members look on.
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LIONS Clubs worldwide are 
known for their community 
service and the Penang Lions 
Clubs are no less so.

In Penang, their next project 
is to find a place to establish a 
food bank.

They made their intention 
known to Chief Minister Chow 
Kon Yeow during a courtesy call 
to him at his office in Komtar 
on Jan 19 and also sought his 
help.

They took part in the recent 
state's annual Miao Hui cele-
bration for the second consecu-
tive year, alongside the Penang 
Chinese clans during the Chi-
nese New Year.

District 308 B2 Governor Dr 
Alan Thoo led a delegation of 
30 club presidents and officers 
for their meeting with Chow.

Penang boasts 45 Lions 
Clubs with approximately 
1,400 members. Out of the 45 
clubs, 36 are located on the is-
land and the remaining on the 
mainland. 

Globally, Lions Club Interna-
tional, formed in 1917, has 1.4 
million members.

Thoo announced that the 

Lions Clubs would collaborate 
with St John Ambulance Ma-
laysia to donate an ambulance 
this year.

Additionally, they plan to 
work with the Police to organise 
seminars on scam awareness 
in various factories.

“Our clubs have a lot of activi-
ties to serve Penang Lang (Pen-
angites), such as beach clean-
ups, health carnivals, hunger, 
and environmental awareness 
programmes. Most of the time, 
people will not think Lions are 
involved in cultural activities. 
This is one of our initiatives,” 
Dr Thoo said.

Among the prominent at-
tendees were 1st Vice-District 
Governor Don Hoe, 2nd Vice-
District Governor Tan Say 
Cheong, Honorary Committee 
Chairperson Datuk Ooi Chao 
Syhuan, Region 1 Chairperson 
Onnie Goh Hong Aun, Region 
2 Chairperson Leena Lee Soch 
Khim, and Ryan Ch’ng, Zone 1 
Chairperson, Lions Club Inter-
national District 308 B2, Ma-
laysia.

Chow commended the Pen-
ang Lions Clubs for their im-

pactful community services 
and initiatives.

“I believe the activities have 
impacted many, from schools 
to the elderly, leaving a lasting 
impression on them.

“The various community proj-
ects, including building bridges 
and putting up signage, remain 
a legacy. 

“In Penang, we are very 
blessed with a wide spectrum 
of NGOs, working in their spe-
cial ways to impact the mem-
bers and the society at large. 

The government cannot do ev-
erything.

“If you have a good proj-
ect, I believe we will be more 
than willing to collaborate or 
lend support to that initiative,” 
Chow said.

Citing the water disruption 
as one recent example, Chow 
said the voluntary fire and res-
cue brigade played a very sig-
nificant role in helping the wa-
ter authorities distribute water 
to the affected areas.

“I hope you will all contin-

ue your good work, within the 
clubs, within the region and for 
mankind and Mother Earth,” 
Chow said.

The meeting ended with 
Chow presenting awards from 
the District Governor to Lion 
Stephanie Ooi, president of Li-
ons Club of Georgetown City; 
Lion Lim Gin Chuan, president 
of Lions Club of Penang (Host) 
and Lion Lai Chee Heong, zone 
chairman of Lions Club of 
George Town in recognition of 
their outstanding services.

Story by Kevin Vimal
Pix by Darwina Mohd Daud

ANOTHER Penangite 
has done the state and 
nation proud by bag-

ging the top prize in an Asian 
event.

Penang-born Periyasamy 
Joseph, a local barber, won 
RM3,000 during the Barber 
Expo Asia 2023, the largest bar-
ber event in Asia.

Held at the Tropicana Gar-
dens Mall Convention Centre in 
Kuala Lumpur recently, the event 
attracted 102 participants from 
different parts of Asia.

Popularly known as Joseph 
among his customers, the 
38-year-old Penangite clinched 
the big win in the “Brosh Barber 
Battle Creative Mullet” category.

Besides the battle, the three-
day event also featured other 

programmes, such as a hair ex-
hibition, a hair show and others.

During an exclusive interview 
with Buletin Mutiara, Joseph at-
tributed his growth as a barber 
to the support and mentorship 
of individuals who had believed 
in his skills and talent in the 
past.

“After completing my SPM 
examination, I used to hang 
out at my friend’s barbershop 
along with a few other friends.

“There, I admired how the 
barber provided services like 
haircuts, oil massages and fa-
cial treatments.

“When my friends were 
planning to further their edu-
cation after getting good re-
sults, I faced a different situ-
ation due to under-performing 
in my exams.

“At that point, my uncle ad-
vised me that if I didn’t excel 

in education, then I should ac-
quire valuable hands-on skills 
to survive in this competitive 
world.

“I took his advice and de-
cided to pursue a career as 
a barber after completing my 
studies.

“Mr Vaithalingam, a popu-
lar barber in Penang, and the 
owner of Brothers’ Barber 
Shop, played a vital role in my 
rise in this field.

“I spent a few years work-
ing with him, and after that, 
I decided to join a hair acad-
emy in Penang to further re-
fine my skills and broaden my 

experience.
“There, my boss was 

impressed with my perfor-
mance, and I progressed from 
a junior hairstylist to a profes-
sional hairstylist. I eventually 
left the academy to begin my 
adventure.

“When I left the academy, 
Mr Vaithalingam suggested 
that I operate one of his barber 
shops in Jalan Terengganu, and 
to my surprise, I did well there 
and garnered a lot of attention 
and support from the locals.

“I spent about seven to eight 
years before relocating to Bayan 
Lepas, where I now operate my 

own shop,” Joseph said.
Coming from a family with 

traditional thinking, Joseph said 
he faced several challenges, 
especially from family members 
who were initially apprehensive 
about his choice of becoming a 
barber.

“The opportunities are end-
less in this field, and to survive, 
we need to evolve and keep up 
to date with the latest develop-
ments,” he added.

Joseph is keen to mentor 
young people who wish to enter 
the barbering business, just as 
he was given the trust when he 
first started out.

Lim (third from left), Ooi (sixth from left) and Lai (third from right) posing with their awards in a group 
photo with Chow and Thoo (fourth from left). With them are Ooi (left), Hoe (second from left), Goh 
(second from right) and Lee (right).

Joseph proudly showing his trophy he won at the Asian level.

Local barber 
bags top prize 
in Asian event

Chow praises Penang Lions Clubs 
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Disiar oleh Kerajaan Negeri Pulau Pinang

报导冯芷芸
摄影Noorsiti Nabilah 
Noorazis

新 年 要 到 了 ， 大 街 小 巷
开始装上红彤彤的灯笼，各
大商场的精美装饰也纷纷亮
相，而售卖新年装饰品也的
店铺，也因为“龙年”好意头而
比往年更热销，早至10月尾就
开始售卖各种年货饰品。

远利兄弟有限公司负责人
吕秀琴（68岁）说，由于龙年
是华人非常重视的一年，因
此所有装饰品近乎100%都与
龙有关，甚至一些特别和精
美的装饰也已卖断货。

在琳琅满目的新年装饰品
当中，灯笼、新年对联、门
贴、吊饰、走马灯及LED灯
饰、红色封以及各种龙年造
型的摆设品等，都受到顾客
青睐。

吕秀琴说，本身已经经营
年货商品有42年，多年以来年
货样式已与早期大不相同，
可说是更具创意与创新。

“ 年 货 摆 设 品 不 能 趋 于 保

守，要一直创新，例如以前
门贴并不会摇摆和灯光，也
没 有 毛 绒 绒 和 亮 片 等 的 装
饰，如今各式各样的款式都
有，任君选择。”

薄利多销生肖饰品
由于今年的装饰品都与龙

有关，因此必须趁着新年来
临之前，将所有生肖的年货
推销出去，否则就必须到12年
之后才能用。

“ 我 们 的 产 品 都 是 薄 利 多
销，因为生肖的饰品要快点
卖完，否则就必须再等一轮
了。“

她 说 ， 目 前 比 较 多 是 市
场、巴刹和小贩，以及公寓
管理层、酒店、餐厅前来购
买装饰，而最后两个星期则
是关键。

马币疲弱致货品价格稍
涨

询 及 今 年 年 货 是 否 有 涨
价，她表示其实原工厂的货
品都没涨价，只是因为马币
疲弱的关系，造成从中国进

口时物品稍有涨价。
“ 今 年 的 生 意 还 是 保 持 不

错，而我们早在10月尾时就已
经开始售卖，一边售卖圣诞
节商品一边是年货。”

郑 元 兴 ： 首 推 “ 招 财
花”受青睐

兴旺香贸易商老板郑元兴
表示，今年龙年的饰品都受
到热烈的欢迎，除了龙年的
装饰品，首推出的“招财花”饰
品，同样受到民众的青睐。

“华人通常在12生肖以‘龙’为
首，寓意最为吉祥如意，都
希望趁着龙年兴旺发，所以
相信龙年都会比往年来得更
好。”

“招财花是我们今年首推的
新品，摆在家里美丽大方寓
意吉祥，而招财也是很多人
的追求和目标，因此非常畅
销。”

他说，该店从车水路开始
到至今迁入仰光路，已经营

业了大约23年，每逢佳节都会
吸引许多来顾客前来选购新
年饰品，一些路过的游客也
会前来选购。

“ 今 年 龙 的 饰 品 非 常 多 样
化 ， 有 毛 绒 绒 的 挂 饰 、 枕

头、布偶以及装红包的小包
包等，也有门贴、灯笼、春
联等，而最畅销的就是一条
龙的吊饰。”

他透露，今年年货比往年
有些许涨价 但并不是很多。

龙年好意头带动购买热潮 
创意新年装饰热销卖断货

龙年装饰品销
量不俗。

红彤彤的灯笼显
得喜气洋洋。

朱怡然：毛绒绒的龙年门贴也备受顾客喜爱。一些店家早在圣诞节时就与农历新年装饰品一起售卖。

琳琅满目的龙年饰品备受欢迎。

年花价格稍涨不影响买气

成顾客新春必买


